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Presenečenje in  negodovanje, ki 
je spremljalo prve glasove o zdru
ževanju nekaterih manjših občin, 
med njimi tudi blejske, bohinjske 
in radovljiške, se je sprevrglo v 
trezno in premišljeno razpravlja
nje o ukrepu, ki naj se na osnovi 
tehtnih predlogov in pripomb dr
žavljanov izvede v najkrajšem 
času. seveda v korist vseh treh 
prizadetih področij, skupnosti in 
posameznikov. Večina naših de
lovnih ljudi je doumela umestnost 
predloga, ki so ga dale naše druž- 
bena-politične organizacije, nekaj 
pa je seveda tudi takih, ki so 
predlog sprejeli s pridržki ali pa 
so ga sploh odklonili. — V takem 
vzdušju so potekali nedavni zbori 
volivcev In pa seje ljudskih od
borov, ki so se dokončno izrekle 
za združitev in  sprejele ustrezne 
predloge za Ljudsko skupščino 
LRS, ki naj jib uzakoni.

Združitev občin v  eno nikakor 
ne pomeni, da dosedanje teritori
alne enote niso v  zadnjem obdobju 
napravile ogromen skok na vseb 
področjih družbenega življenja in 
ustvarjanja. V danih pogojih so 
sprostile maksimum svojih ustvar
jalnih sil. Vendar pa je zaradi go
spodarske šibkosti bila tem pod
ročjem potrebna materialna po
moč močnejših In bogatejših. — 
Nobena tajnost ni, da so številni 
objekti, k i so bili zgrajeni v  zad
njih letih in  za katere smatrajo 
mnogi, da so plod njihove lastne 
prizadevnosti in sredstev, preje
mali precejšnje vsote v obliki do
tacij in kreditov. Nobena tajnost 
ni, da so te teritorialne enote bile 
v priviligiranem položaju v  po
gledu proračunskih instrumentov. 
Bile so deležne večje materialne 
skrbi kot ostale, katerih moč je 
pomagala odpravljati probleme 
materialnega značaja.

Občina je  kot osnovna politično 
družbena enota sprejela v zadnjih 
letih številne pristojnosti od okraja 
in republike. To Je zahtevalo or
ganiziranje številnih služb in pa 
predvsem tesno sodelovanje kar 
najširšega kroga državljanov. To 
je  zahtevalo tudi večja denarna 
sredstva. — Praksa je že do sedaj 
pokazala, da majhna teritorialna 
enota ni v  celoti kos organizirati 
sama zase vse tiste službe in na
loge, ki jih zahtevajo potrebe de
lovnih ljudi in katere Je še do 
nedavna opravljal okraj ali re
publika. Zato je na primer občina 
Bov!nj in Bled imela nekatere 
službe organizirane skupno z dru
gim občinami. To so narekovali 
skupni in! eresi in pa tudi pomanj
kanje kadrov za opravljanje vseh 
nalog.

Razvoj celotnega našega družbe
nega sistema pa terja še nadaljnjo 
reorganizacijo in predvsem prenos 
preostalih služb in  nalog, ki jih 
opravlja še okraj, na občine. Tako 
se že v  osnovi spreminja način p la
niranja, ki bo imelo svojo osnovo 
v zveznem in občinskem družbe
nem planu. Na vidiku je reorga
nizacija bančništva. Vsaka občina 
bo imela svojo banko, ki bo na 
svojem področju zbirala odvisna 
sredstva in  jih razdeljevala tistim, 
ki jih bdo potrebovali. Razumlji
vo, da majhno in gospodarsko 
šibko področje ne more imeti od
visnih sredstev za družbena in 
privatna posojila, onemogočena je 
samostojna in neodvisna finančna 
politika. Predviden je popoln pre
nos na področju šolstva, tako stro
kovnega kot splošnega, od okraja 
na občine. Ukinja se okrajni fond 
za kadre, reorganizira se doseda
nja oblika cestne službe, pri če
mer odpade levji delež dolžnosti 
na občine. Tudi področje zdrav
stva in  pa socialnega zavarovanja 
bo imelo popolno osnovo na obči
nah. Skratka, okraj kot operativno 
uprav, drugostopni organ bo pre
nehal obstajati, oblikovala pa se

Združitev občin

ALOJZ STRGAR

Dostojno smo proslavili desetletnico 
delavskega samoupravljanja

bo skupnost komun, ki naj oprav
lja dolžnost usmerjevalca in vskla- 
jevalca tistih interesov, ki so 
skupni vsem občinam v okraju.

Ce okraj potemtakem nima vlo
ge operativnega in administrativ
nega organa, M razpolaga s šte
vilnim i denarnimi skladi za izena
čevanje razlik, ki med občinami 
obstajajo, potem ni nikogar, M bi 
delil slabše razvitim občinam do
tacije. Običajno pa lastnih sred
stev ni niti toliko, da bi se zago
tovila predpisana lastna udeležba 
pri najemanju raznih posojil. — 
Kako potem še naprej obstajati? 
Kakor si marsikdo na teh majhnih 
področjih lasti najrazličnejše pra
vice do zahtev za sredstva, tako 
im a še mnogo večjo pravico na 
primer ž'.iezar z Jesenic ali fino- 
mehanik iz kranjske Iskre odreči 
okraju vvravico, da jem lje sredstva, 
ki sta jih ustvarila ta dva in  jih 
razdeljuje nekomu, ki ni potočil 
niti kaplje znoja pri njihovem  
ustvarjanju. In o takih pravicah 
so se že menili tako na Jesenicah  
kot v  Kranju. In ko je enkrat že 
tako, potem se lahko lotijo in ob
stoječo teritorilamo razdelitev še 
bolj razdrobijo, tako da bi iz  ene 
bohinjske nastali kar dve, kot so 
predlagali nekateri nadebudneži.

Združitev manjših občin kot je 
bohinjska in blejska, je pravza
prav logično nadaljevanje utrjeva
nja našega družbenega sistem a ob 
sproščanju prizadevnosti sleherne
ga občana. Nekateri trdijo, da se 
s tem odmika oblast od ljudi in 
da ta centralizacija ni v  skladu s 
splošno politiko decentraliziranja 
na različnih področjih. To mnenje 
izvira iz pojmovanja, da je  oblast 
tem  bolj ljudska, čim bolj je  ob
činski aparat blizu ljudi. — Med 
temi pa se seveda najdejo številni, 
Ei odločno trdijo: »Kar naj odide

aparat, glavno je da ostane nekdo, 
ki bo nadomestil stalno potovanje 
v Radovljico zaradi nabave raznih 
potrdil, nam pa naj da večjo mož
nost odločanja v  krajevnem odbo
ru in na zborih volivcev.-« To pozi
tivno stališče je rezultat težnje 
naših delovnih ljudi, da razprav
ljajo in odločajo o svoji ureditvi 
in svojem delu, kar je  do danes 
bilo čestokrat v  celoti onemoga- 
eno zaradi vedno močnejšega uve

ljavljanja aparata. Združitev občin 
odpira širše možnosti sodelovanja 
ljudi v svojih krajevnih odborih 
in drugih organih v  občini. To 
omogoča, da bodo tudi številna 
drobna vprašanja, ki jih je do se
daj reševal aparat, reševali držav
ljani sami, s čimer se bo v  večji 
meri sproščala njihova aktivnost.

Nadaljnji razvoj področij, kot je 
Bohinj ali Bled, ni v  nevarnosti, 
kot bi hoteli nekateri dokazati. Ta 
je odvisen od ljudi samih in od 
njihove ustvarjalnosti. Na koncu 
koncev pa ho pomenil vsak uspeh, 
storjen nekje v  Gorjah, Srednji 
vasi ali Kamni gorici, uspeh za 
celo občino. Z njim  se ne bo obo
gatilo samo ozko področje kraja, 
kjer je bdi uspeh dosežen, pač pa 
celotna občina. — Tudi področje 
lesne industrije bo brez dvoma 
laže In hitreje napredovalo, ker 
bodo odpadle odkrite ali prikrite 
težnje poedinih občin, kje, kako 
in koliko izvleči iz obstoječih 
možnosti na račun drugega pod
ročja.

Pred prebivalci vseh  področij, 
ki se združujejo, zlasti pa pred 
proizvajalci, je sedaj naloga, od 
katere solidna izvršitev pomeni 
hitrejši napredek. Od njih je od
visno, ali bodo dosedanji uspehi, 
ki so bili doseženi, večji ali manj
ši, seveda v  korist njih samih in 
skupnosti. -on

J'Jžim iki nw tw- z OiLeAct

Med mnogimi delovnimi kolek
tiv i širom naše domovine, ki so 
v .preteklem letu proslavili deset
letnico delavskega samoupravlja
nja, je bilo tudi naše podjetje. — 
Da, deset let je minulo od zgodo
vinskega dne, ko je tudi naš de
lovni kolektiv uresničil geslo: 
»Tovarne delavcem!-« Zato menim, 
da ne bo odveč, če se v  nekaj 
skromnih vrsticah spomnimo, kako 
smo proslavili ta jubilej.

Da bi kar najlepše proslavili 
obletnico tega dne, ki pomeni pre
lomnico v  življenju našega kolek
tiva, je  hila že na eni izmed sej 
upravnega odbora postavljena po
sebna komisija z nalogo, da do
loči kraj, čas in sploh organizira 
slavnostno praznovanje. In danes 
lahko rečemo, da je nalogo izpol
nila v  splošno zadovoljstvo.

Ker je naš Ust šele začel izhajati 
in je krop, sodelavcev zelo ozek, 
prosi uredništvo predvsem vse za
poslene v  našem podjetju, kakor 
tudi druge, da sodelujejo s svojimi 
prispevki, da bi bila pestrost na
šega lista še večja.

Pišite o svojem življenju pred in 
po vojni in med vojno, ter sedaj o

Na predlog Imenovane komisije 
je centralni delavski svet sprejel 
sklep, da se organizira proslava na 
obratu v Bohinjski Bistrici v  okvi
ru občinskega praznika občine 
Bohinj, in to v  soboto, dne 17. de
cembra 1960.

Ze v zgodnjem jutru slavnost
nega dne je bilo čutiti na obratu 
izredno živahnost. Saj pa tudi ni 
bila šala v  tako kratkem času ure
diti iz proizvodnega oddelka pra
vo pravcato gledališko dvorano. 
Za pridne roke je bilo dosti dela. 
Med vse zaposlene v  podjetju je 
bila tega dne razdeljena tako tež
ko pričakovana prva številka na
šega glasila »Triglavski les-« z do
kaj pestro vsebino.

Program sam je  b il razdeljen na 
dva dela. V prvem delu naj bi bila 
interna proslava za člane kolek-

svojem delu. Pišite o dobrih in sla
bih vtisih z vseh področij svojega 
udejstvovanja.

Vse prispevke bomo objavili in 
tudi honoriraili.

Obrnite se na člana uredniškega 
odbora iz vašega obrata, ki vam bo 
pomagal in svetoval.

tiva in upokojene delavce, zvečer 
pa slavnostna akademija s pestrim 
kulturnim programom za vse pre
bivalstvo Bohinja. — Popoldne so 
pričeli prihajati gostje. Za prevoz 
članov kolektiva iz drugih obratov 
je bilo dobro poskrbljeno.

Interni del proslave se je začel 
z »Internacionalo-« v  izvedbi me
šanega pevskega zbora Svobode 
»Tomaž Godec-« Bohinjska Bistri
ca. Sledil je  govor tovariša Kr
žišnika. V kratkem, a jedrnatem 
govoru je orisal vso dolgo in te
žavno pot razvoja podjetja od 
ustanovitve do  današnjega dne.

Predsednik ObLO Bohinj, tov. 
Logar je izročil delovna odlikova
nji, ki ju je podelil maršal Tito 
dvema članoma našega kolektiva. 
Medalji dela sta prejela tovariš 
Alojz Stare, kovač, in tovarišica 
Karla Ravnik, delavka v predelo
valnem oddelku. Tudi mi jima s 
tega mesta toplo čestitamo.

V nadaljevanju so bili po sklepu 
centralnega delavskega sveta vsi 
clami kolektiva, ki so zaposleni v 
podjetju več kotH eset let, nagra
jeni z denarnimi nagradami in 
lepimi diplomami. Seveda Ridi na 
naše starejše delovne tovariše, ki 
že uživajo zasluženi pokoj, pri tem 
nismo pozabili.

Mnogo odobravanja je požel tudi 
pionirski tamburaški zbor pod 
vodstvom tovariša Miheliča in pa 
oktet Svobode »Tomaž Godec« 
Bohinjska Bistrica.

Večerni program se je začel ob 
nabito polni dvorani z govorom 
sekretarja podjetja tovariša Bra- 
teta. — V svojem govoru je orisa! 
razvoj delavskega samoupravljanja 
od prvih negotovih korakov prvih 
delavskih svetov pa do danes, ko 
stopajo delavski sveti krepko po 
poti vse večjih nalog in uspehov.

V nadaljevanju programa smo 
imeli, priložnost poslušati umetni
ško podane pesmi, odlomke iz zna
nih oper in  recitacije, ki so jih 
podali člani ljubljanske opere in 
drame. Sodelovali so:

Sonja Hočevarjeva — sopranist
ka, Marcel Ostaševskli — baritonist. 
Tatjana Remškarjeva — primaba- 
lerina, Metod Jeras — solo plesa
lec, Sava Severjeva, Janez Roha- 
ček in  Jože Zupan pa so nam re
citirali.

Posebno je ugajal s svojo šega- 
vostjo znani recitator Janez Roha- 
ček in  pa baletni par Jeras—Rem- 
škarjeva, ki je izvajal baletne 
točke iz znanih baletov. Za mnoge 
od nas je bil la  program še prav 
posebno doživetje, saj mnogi od 
nas nimajo priložnosti, da bi si 
kdaj ogledali predstavo v  ljub
ljanski operi ali drami.

Po končanem programu pa je  
poskrbel za veselo razpoloženje 
kvintet Kampič in smo se ob do
bro založeni okrepčevalnici in po
skočnih zvokih tudi zavrteli.

Tako smo prav lepo proslavili 
naš jubilej in  lahko rečemo le, da 
si takih prireditev še želimo!

Bralci, sodelujte!



Ing. A. VOVNIK N a š  r a z v o j
O rekonstrukciji smo že pisali v  hinjska Srednja vas, žaga Bled  

našem časopisu. Danes pa bomo (pravno že ukinjena), žaga Železar-
sprcgovorili o elaboratu, ki obrav
nava perspektivni razvoj obratov 
LIP Bled, o perspektivnem pro
gramu OLO Kranj za desetletni 
razvoj lesne industrije in o nalo
gah, kd v  perspektivi čakajo lesno 
industrijo na našem področju.

V prvi številki našega časopisa 
so bile podane osnovne koncepcije 
našega podjetja o lesnem gospo
darstvu v  tem koncu Gorenjske. 
Prikazana je bela surovinska baza 
in lokacija bodočih kombinatov.

V tem času je  Biro za lesno in
dustrijo v  sodelovanju s strokov 
njaki iz podjetja izdelal elaborat 
o perspektivnem razvoju obratov 
LIP Bled. Ta elaborat je rodila 
potreba, da se za to področje iz
dela regionalni plan, ki bi nakazal 
obseg ter smer za razvoj lesnega 
gospodarstva tega področja. Ti raz
logi so bili naslednji:
li razdrobljenost lesne industrije;
2. dotrajanost lesnih obratov;
3. nejasnost glede perspektivnega

razvoja lesne industrije, pred
vsem  predelovalne;

4. povišanie etata od 105.000 na
170.000 kub. metrov letno.

Elaborat razčiščuje gornja vpra
šanja na naslednjih osnovah:

— med gospodarstvom, ki uprav
lja gozdne fonde in lesno indu
strijo, ki uporablja les kot suro
vino, je treba iskati kar najtesneje 
sodelovanje v obliki kooperacije, 
ki bi omogočila lesni industriji 
zajetje vse hlodovine v področju 
in njeno optimalno izkoriščanje;

— da je  surovina — les enotna in 
nedeljiva, brez ozira na to ali 
prihaja iz  državnega ali nedržav
nega gozda;

— da lesna industrija triglav
skega področja kar najbolje izko
risti svojstveno kvaliteto smreke 
in se tako kar najuspešneje vklju
čuje v  gospodarstvo.

Elaborat obravnava vprašanje 
primarne in  sekundarne predelave. 
Ne nakaže pa ykaj je potrebno re
konstruirati v  prvi faza: primarno 
ali sekundarno predelavo.

Elaborat za LIO »Tomaž Godec« 
je že potrjen od republiške revi
zijske komisije, za elaborat o raz
voju LIO Rečica pa se še naknad
no obdelujejo nekateri problemi, 
na katere je opozorila revizijska 
komisija.

V meseou decembru je OLO 
Kranj obravnaval perspektivni 
razvoj lesne industrije. Perspek
tivni program OLO Kranj in ela
borat v  razvoju obratov LIP Bled 
sta popolnoma enotna v vseh bi
stvenih vprašanjih. Program, ki 
ga je  postavil OLO je razpršil vse 
večje nejasnosti o razvoju lesne 
industrije. Te nejasnosti so bile 
do sedaj posebno velike v razvoju 
žagarske industrije. Program OLO 
Kranj energično razčiščuje te ne
jasnosti.

Po tem programu se ukinjajo 
naslednji žagarski obrali: žaga
kmetijske zadruge Kranjska gora, 
žaga kmetijske zadruge Dovje- 
Mojstrana v Belci, žaga kmetijske 
zadruge Srednja Dobrava (ne obra
tuje), žaga kmetijske zadruge Bo

ne Jesenice, žaga Podporen (ne 
obratuje), žaga Begunje, žaga 
Lancovo in žaga Podnart obratu
jeta do izvršene rekonstrukcije 
žage Rečica, žaga Embalaža Vint
gar, žaga LIP Bled na Jesenicah 
ostane po rekonstrukciji žage na 
Rečici kot krajevna žaga za usluž- 
nostno žaganje.

Po rekonstrukciji bi na tem pod
ročju obstajali dve bazenski žagi, 
in sicer Bohinjska Bistrica in Re
čica.

Da bi se ta program mogel rea
lizirali, je nujna združitev podje
tij LIP, Jelka Radovljica in Em
balaža Vintgar. To novo podjetje 
bo moralo skleniti s tovarno šport
nega orodja Elan v Begunjah tako 
kooperacijsko pogodbo, da bo 
Elanu zagotovljena nemotena 
oskrba s surovinami oziroma pol
izdelki.

V tem pogledu nam lahko služi 
za vzor sosednje kranjsko pod
ročje, kjer sta se LIP Tržič in To
varna finega pohištva Tržič še 
združili v  novo podjetje Združena 
lesna industrija Tržič (ZLIT).

Pred kratkim je bila izvršena 
tudi reorganizacija gozdarske 
službe v  privatnih gozdovih. Po

slovna zveza bo ukinjena. S spa
janjem kmetijskih zadrug so na
stale ojačane kmetijske zadruge, 
ki naj bi imele posebne gozdarske 
obrate, ki bi vodili strokovna dela 
v privatnih gozdovih. Že danes se 
pojavlja tendenca pri kmetijskih 
zadrugah, da se ne bavijo le z 
gozdarsko službo, tem več tudi z 
žaganjem in lesno trgovino. Te 
težnje niso v skladu s programom, 
ki ga je postavil OLO Kranj, per
spektivnemu razvoju lesne indu
strije pa vsekakor škodujejo. Te 
škodljive težnje bo mogoče zavreti 
samo na ta način, da bomo z gozd
nimi obrati pri kmetijskih zadru
gah sklenili tako kooperacijsko 
pogodbo, da zadruge ne bodo uva
jale žagarske predelave kot stran
sko dejavnost in ki bo omogočala 
odtok sredstev, ustvarjenih z ža
ganjem, v gozdarstvo oziroma v 
kmetijstvo.

V sodelovanju s kmetijskimi 
zadrugami bo treba tudi rešiti pro
blem ustažnoistnčga žaganja, ki še 
do danes ni zadovoljivo .rešen.

Program OLO Kranj postavlja v 
pivo vrsto razvoj finalne prede
lave. V skladu is tem se  je naše 
podjetje odločilo, da kljub temu, 
da so žagarske kapacitete zasta
rele, pristopi v prvi kazi, k izgrad-

VERA SVETINA

Nekaj problemov
iz našega dela, kakor jih gleda 
in ocenjuje predsednik našega DS

Poznam o ga najbrž vsi, ali ne?
To je  predsednik našega delav

skega sveta, sicer pa m ojster v 
m ehanični rem ontni delavnici na 
Lesno industrijskem  obratu  »To
m až Godec« v Bohinjski Bistrici. 
Za predsednika je 'bil izvoljen v 
jub ile jnem  le tu  1960 — v 10. le tu  
delavskega sam oupravljanja. P re j 
pa  je  'bil razen enkrat — vsakokrat 
izvoljen  za člana delavskega sveta 
pod je tja . To mi je  povedal pred  
nekaj dnevi, ko ga je delovna 
dolžnost privedla na Bled.

Seveda, kaj hitro sem ga povpra
šala, kako se  počuti ko t p redsednik  
in  kaj -ima za največje težave, kaj 
pa  za posebno uspešno pri delo
v an ju  delavskega sveta?

Z aupal mi je:
»V prvi vrsti me moti nedosled

nost posameznih članov delavske
ga sveta pri zastopanju raznih 
mnenj; zgodi se namreč, da v raz
pravah pred zasedanjem zagovar
jajo pevisem drugačno stališče, ka
kor pa nato na zasedanju, pred
vsem takrat, kadar je to njihovo 
stališče drugačno od tistega, ki ga 
zagovarja direktor ali drugi vodil
ni delavci. Poleg tega pa me zelo 
motti in sodim, da za uspešno delo 
delavskega sveta pomenijo ozke 
osebne težnje ali težnje ožjega 
delovnega področja veliko oviro 
pri obravnavanju problemov, ki 
zadevajo podjetje kot celoto. To 
se pri nas velikokrat pojavlja. — 
Člani delavskega sveta bi morali

obravnavati take probleme nepri
zadeto, kot člani kolektiva pod
jetja, ne pa kot zastopniki posa
mezne delovne enote oziroma 
obrata. No, pa še nekaj o uspehih

Rezultati
natečaja, razpisanega 
za izbiro imena 
časopisa 
našega podjetja

Uredniški odbor je za izbiro 
imena časopisa razpisal nagradni 
natečaj. Želja, da ustvari kar naj
tesnejše sodelovanje med uredni
škim odborom in člani kolektiva, 
se je uresničila, saj smo prejeli kar 
80 predlogov. Izbira imena ni bila 
lahka, ker je v njem bilo treba 
simbolično prikazati celotno dejav- 

Če pomislimo samo na to, da se v  rtast podjetja in prav zato se Ured
niški odbor tudi ni mogel za nobeno 
predlagano ime odločiti. —  Izmed 
vseh dospelih predlogov se jih je 
izbralo za ožjo izbiro pet, ki jih je 
uredniški odbor smatral za najbolj
še. To so bili predlogi:

1. »Triglavski lesar« —  predla
gatelj Anton Sedlar

2. »Lesninar« —  predlagatelj Ja
nez Peterman

3. »Naš lese — predlagatelj An
drej Trojar
4. »GLIP« —  predlagatelja Jože 
Lavrič in Alojz Strgar

3. »LIP» —  predlagatelj Janez 
Peterman

Kot je že omenjeno, uredniški od
bor ni mogel iz navedenih predlo
gov izbrati imena, ki bi popolnoma 
ustrezalo naslovu časopisa našega 
podjetja. Od članov uredniškega 
odbora pa je bilo predlagano in 
osvojeno novo ime, in sicer »Tri
glavski les«. Vendar se ta predlog 
ni upošteval za nagradni natečaj in 
zato tudi prve nagrade v znesku 
3000 din ne bomo podelili.

II. nagrado v  znesku 3000 din 
prejme Anton Sedlar za predlog 
»Triglavski lesar«

III. nagrado za vnesku 1000 din 
prejme tovariš Janez Peterman za 
predlog »Lesninar«.

S tem sestavkom smo pojasnili re
zultate natečaja. Vam, dragi sode
lavci, k i ste pri tem natečaju sode
lovali, se uredniški odbor zahva
ljuje za predloge. V prihodnje naj 
se tako sodelovanje razširi še na 
ostale člane kolektiva in druge bral
ce, kajti le z vašimi prispevki bo 
uredniški odbor lahko dal časopisu 
tisto vsebino, k i jo mora imeti.

UREDNIK

nji kapacitet za finalno predelavo. 
Na obratu v Bohinjski Bistrici je 
že skoraj dograjen predelovalni 
objekt. Na bazenskem ohratu Re
čica pa se bomo že letos lotili iz
gradnje objekta, v  katerega se bo 
vselila proizvodnja, ki se danes 
odvija v neprimernih prostrih na 
LIO Gorje.

Naloge, ki so pred nami, so ve
like. Naše podjetje se teh nalog 
v celoti zaveda. V ta namen smo 
organizirali razvojni oddelek, ki 
bo v prvi fazi pripravljal doku
mentacijo, ki bo potrebna za re
konstrukcijo.

Upamo, da bo vse probleme 
o perspektivnem razvoju laže re
ševati v  okviru združenih občin 
Bohinj, Bled in Radovljica. Ti pro
blemi vsekakor ne bodo majhni.

lesni industriji -mora povečati ob
seg proizvodnje, predvsem pa na
rodni in osebni dohodek, vidimo, 
da bo to zelo težko, ker ž'v'mo na 
področju, kjer je premalo delovne 
sile. Glede sredstev za rekonstruk
cijo ,pa ho lesna industrija ver
jetno tudi v  prihodnosti vezana v 
glavnem na lastna sredstva.

Teh problemov lesna industrija 
ne bo mogla rešiti, če bo ostala 
tako razdrobljena, kakor je danes. 
Samo združena podjetja LIP, Jel
ka in Vintgar bodo kos tem nalo
gam. Zato je tudi pivi korak v 
rekonstrukcijo -povezava navedenih 
podjetij.

Naš predsednik DS

delovanja delavskega sveta: me
nim, da je potrebno posebej ome
niti delovanje ,po komisijah, ki se 
je izkazalo kot posebno posrečeno. 
Tako odpade velikokrat dolgo in 
brezplodno obravnavanje preneka- 
terih problemov na sejah delav
skega sveta. Komisije pripravijo 
predloge za sprejetje sklepov že 
temeljito proučene in zasedanja 
lahko prav ekspeditivno potekajo. 
In moram priznati, da so vse ko
misije zelo aktivne.

»Kaj pa meniš o delu obratn ih  
delavskih svetov?«

»Obratni delavski sveti imajo še 
premalo pristajno-st-i. O tem smo 
sicer že veliko govorili, vendar so
dim, da dokončne rešitve za res 
pomembno delovanje vendar še 
nismo našli. Zdi se mi, da bi bilo 
to doseženo, če bi dali obratnim 
delavskim svetom več prišitoinosti 
pri odločanju o ustvarjenih last
nih sredstvih posameznega obrata.«

»Kako gledaš na ekonom sko- 
družbeno vzgojo članov delavskega 
sam oupravljanja?«

»Priznati moram, da smo v na
šem podjetju pravilno pristopili k

»Brez dvoma zadeva rekonstruk
cije in z -njo v  zvezi vprašanje 
surovin, ki je za nas življenjskega 
po-mena. Dokler ne bom rešili tega 
vprašanja, tud-i zadeva rekonstruk
cije, predvsem žag, ne bo imela 
pravega učinka. V tej zvezi sta de
lavski -svet in upravni odbor pod
jetja že veliko razpravljala in 
sklenila, da se združimo s podje
tjem »Jelka« iz Radovljice. Moje 
osebno mnenje o tej zadevi pa je, 
da ne smemo pristati na združitev 
za vsako ceno. Hočem reči, da mo
ramo temeljito pro-učiti pogoje 
za združitev in obravnavati zadevo 
na enakopravni osnovi!«

»In -tvoje osebno počutje pri 
delu in  med kolektivom  obrata v 
Bohinjski B istrici?«

»Lepo se razumemo in kar 
dobro se počutim. Toda opomniti 
moram na naslednje: pri delu 
moti mene in  nas vse slaba pri
prava dela. Menim, da bi morali 
čimprej organizirati tako za meha
nično delavnico ka-kor tudi za vse

Cuznar Franc

druge oddelke tehnološko .pripravo 
dela. Zavedati se moramo tega, da 
pomanjkanje tehnične dokumenta
cije že danes zelo ovira proizvod
njo pri -izpolnjevanju nalog. Kaj 
bo pa šele takrat, ko bomo z re
konstrukcijo razširili naš proiz
vodni program!«

Im a k a r  prav, kaj menite?!

Nagrajevanje pri nas
V zadnji številki našega, časopisa 

je bil članek »N ekaj besed o na
grajevanju v našem  podjetju« za
ključen z besedam i: »Naš cilj je 
uvedba nagra jevan ja  po ekonom
skih enotah.« Ta cilj se počasi le 
uresničuje. Vzrok, da zadeva ne 
steče h itreje, je  v  tem, da je tre
ba tem eljitih  p rip rav : postaviti je 
treba planiške cene za vse mate
riale (in teh ni malo) te r se-staviti 
planske -kalkulacije za vse naše iz-

no za in teresira  člane ekonomske 
enote ne samo, da proizvedejo 
čimveč' enot izdelka čim kvalite t
nejše, tem vèc -tudi s  čim nižjim i 
stroški, k a jti le od tega bodo im e
li tud i m ateria lne kori-sti. Na ta 
način bomo prišli do tega, da bo
mo v ekonom ski enoti dosti raz
m išljali o  tem, ali se  splača do
ločen izdelek  napravi-ti iz odpad
kov z nekaj več urami, kot pa jih  
predvideva norm ativ, (seveda mo-

delke in  urediti še nešteto drugih ra  -biti izdelek kvaliteten) ali pa
stvari. S postavitv ijo  planskih, cen 
naših izdelkov bo odpadlo po
glavje prem ijskega pravilnika; 
»prihranek osnovnih surovin«, ker 
bo kolektiv p re jem al prem ije  ne-

z manjšo porabo izdelaVnih ur iz 
dražje surovine. Taki in podobni 
primeri še  -bodo cesto pojavljali; 
zato ne bi 'bilo na-pa-k, če bi se čla
ni kolektiva poglobili v probleme

posredno od zn ižan ja  planske last- dobrega gospodarjenja in  že sedaj 
ne cene in  sicer v  odstotku, ki ga po svo jih  članih obratnega ali cen- 
bo določil cen tra ln i delavski svet. tra lnega delavskega sveta opozar- 
To bo v-sekakor vzpodbudnejše j ali na napake, ki se pojavljajo  v 

obravnavanju tega vprašanja in da vplivalo na večanje prihrankov ka- proizvodnji in poslovanju. K ajti

Kupi hlodovine na LIO Gorjana leta 1921

so rezultati obeh 
do-bro opazni.«

»Kaj se  ti zdi tren u tn o  največ ji 
problem, -ki ga je treba  v  pod je tju  
rešiti?«

sem inarjev  že kor sedanje prem ije. Razdelitev te- to sodelovanje vseh članov kolek- 
ga zneska zn ižanja planske lastne tiva pri u p rav ljan ju  podjetja nam 
cene pa -bo opravil delavski svet je  porok uspešnega razvoja, 
ekonomske enote. Sm isel uvajanja K aj več o ekonomskih enotah pa 
ekonomskih enot je, da m aterial- bo objavljeno v na-slednji številki.



Kdo je kriv?
Koordinacijski odbor sindikalnih 

podružnic podjetja je  poleg pri
prav za občne zbore sindikalnih 
podružnic delno obravnaval tudi 
probleme v  proizvodnji, 'ki izha
jajo  iz neurejenih  tržn ih  razm er 
oziroma cen hlodovine. K ritično je 
bilo analizirano, da so posamezni 
obrati podjetja zaradi nedobavlje
ne hlodovine v m esecu decembru 
1980 stali, v  mesecu jan u a rju  letos 
pa obratovali s  polovično zmoglji
vostjo.

Zaslužek je skupini delavcev na 
teh obratih občutno padel. Delavec 
se zaradi tega počuti negotovega 
in  ise sprašuje: »Kdo naj reši ta 
problem, ker nam  je  znano, da 
6e v elaboratih rekonstrukcije  pod
je tja  navajajo veliko večje koli
čine nam pripadajoče hlodovine?« 
V elaboratu je  navedeno, da bi 
zaradi pripadajoče hlodovine mo
rali proizvajati v  3 izm enah, zad
n ja  dva meseca pa dejansko obra
tu jem o pravzaprav le  v  eni iz
meni.

Te vzroke je  tre b a  analizirati 
in  posredovati vsem zaposlenim  v 
podjetju; s  celotno problematiko 
pa naj bodo seznanjeni tudi naši 
politični te rito ria ln i organi.

Koordinacijski odbor sindikalnih 
podružnic meni,, naj Ibi v te j raz

ing. J. Blaževič

pravi sodelovali tudi naši sodelav
ci z Gozdnega gospodarstva Bled, 
ker smo prepričan i, da bi direktni 
proizvajalci h itre je  našli skupni 
jezik za rešitev  tega tako važnega 
in perečega problema.

Postavlja se  tud i vprašanje, kdo 
ima pravico zaračunavati višjo ce
no hlodovini, kot pa  je  določeno 
v obstoječih predpisih?! Ali naj

Anton K ržišn ik

bo tak o  dviganje cen na eni s t ra 
ni, na  drugi strani pa zm anjšan je  
plač, s tem  pa tudi življenjskega 
standarda delavca v lesni indu 
s triji, v  prid  delavcu?! Morda ob
s ta ja  tudi nesoglasje med posa
meznimi vodilnimi delavci našega 
pod je tja  in  Gozdnega gospodar
stva? Ce to  ras obstoji, člani sin
d ikata  tem u odločno nasprotujem o, 
zato se bomo skušali sam i pom e
niti s  predstavniki delavskega sa
m oupravljanja in  z upravnim  od
borom sindikalnih podružnic. Mi 
smo za ta  predlog in  bomo svo je  
predloge, želje In tudi zahteve, po 
sredovali v  rešitev pristojnim  o r
ganom. -o r-

n jo  potreb in možnosti. V dobi nično sposobnost cenejše in  boljše 
centralističnega vodenja  gospo- proizvajati, a  istočasno usposobiti 
darstva t. j. adm inistrativnega kadre za nove delovne naloge. Re-

K O O P E R A C I J A
V zadnjih  2 le tih  se često sliši 

beseda kooperacija. O tem je že v 
dnevnih časopisih precej pisalo, to_ 
priporočajo gospodarskim organi
zacijam naši vodilni politični go
spodarski predstavniki. Napak bi 
bilo, če te  nove oblike gospodar
skega povezovanja med podjetji 
ne bi tolm ačili pravilno, t. j. kot 
potrebo razvitega gospodarstva, 
am pak ko t neko novo gospodar
sko modo, ki si jo je  nekdo izmislil 
kot nekako novost. Menim, da je 
prav, če pričnem o razglabljati o 
vzrokih in  nujnostih , ki vodijo go
spodarske organizacije v medse

bojno tesno sodelovanje v  p riza
devanjih  za učinkovitejše oblike 
gospodarjenja. Take oblike gospo
d a rjen ja  so posledica stopnje go
spodarskega razvoja, sproščanja 
gospodarstva v smeri prostih  trž 
nih mehanizmov, ponudbe, povpra
ševanja, konkurenčnih in  drugih 
vzrokov, ki težijo k načrtno u re je 
nem u, vsestransko ekonomsko po
gojenem u organizmu.

V preteklem  povojnem obdobju 
smo imeli različne oblike gospo
darjen ja , ki so kot časovni in te r
vali karakterizirali stopnjo go
spodarske razvitosti v državi, stop-

Nekaj o tehniški šoli na Bledu
Tehniška šola za izobraževanje 

odraslih na Bledu pod  pokrovitelj
stvom Tehniške šole iz L jubljane 
je  začela s  poukom 14. dec. 1960.

Šola bo (trajala 3 le ta  in  ima 
rang popolne srednje tehniške šo
le. Na koncu šolanja dobijo učenci 
diplomo lesno industrijskega teh
nika in si s tem  pridobijo  pravico 
do vipisa na višjo šolo.

Prvih 14 'dni se je  pouk vršil v 
hotelu Mežaiklja; v  p rizem ni dvora
ni Mežaklje pa  je  bilo prem rzlo za 
štiriurno sedenje in  so se učenci 
pritoževali. U prava hotela Jelovi
ca nam je  nudila pomoč in nam 
dala na razpolago drugo  dependan- 
so hotela Blegaš. Sedaj sm o — kar 

se tiče prostora — vsi zadovoljni.
Od začetka pouka p a  do sedaj 

je  nekoliko učencev izstopilo iz 
šole, med njim i tu d i eden iz na
šega podjetja. K er je  to  število 
majhno, je  to norm alen pojav v 
vsaki podobni šoli ob začetku šol
skega leta.

N ekateri se bojijo  prevelikih na
porov zaradi zdravja, drugim spet 
povzroča učenje p reveč napora po 
delovnem času in  tre tj i se ustra
šijo  izpitov.

Učenci so v g lavnem  zadovoljni 
s  predm eti; edino fizika jim  dela 
težave, ker je  s snovjo  pred ma
tem atiko in zato nekate re  form u
le malo teže razum ejo. To ni nič 
posebnega, k e r dela fizika v vseh 
šolah učencem precej preglavic. 
(Pripomba p redavatelja : »fiz’ka
cveke pritiska«). Z m atem atiko bo 
treba malo bolj poh ite ti in pove
čati število p redavanj.

Predavatelji so vsi zadovoljni z 
učenci; laže fai 'jim bilo  predavati, 
če bi bilo sk rip t v  zadostni količi
ni za vse učence.

Da se bo pokazalo, kako iso učen
ci obvladovali dosedanjo snov, bo
do predvidoma ob koncu meseca 
februarja organizirani kolokviji- iz 
vseh predm etov. S sfkriptamd še ni 
vse urejeno, ker niso na razpola
go za vse p redm ete v zadostni 
količini.

Skripta za slovenščino so enaka 
kakor za srednjo ekonomsko šolo 
in  jih  bomo še nabavili. Skripta 
za kemijo so obljubljena za mesec 
januar. K ar smo dobili skrip t za 
tehnologijo lesa, sm o jih  razdeli
li med učence; am pak  teh  skript 
je  prem alo in  p ride  en  zvezek na 
dva učenca ali celo na tri, kar ze
lo otežkoča učenje. Za fiziko smo 
nabavili knjige in  tud i za m atem a
tiko  so naprodaj učbeniki.

Urnik se bo sprem enil tako, da 
bodo predavanja v sak  drugi dan,

t e h n i š k a  š o l a

kar bo vsekakor boljše za p ri
p rav ljan je  dom ačih nalog in za po
navljanje snovi. Po dveh mesecih 
se bodo dnevi predavanj zopet 
spremenili, tako da ne bodo p ri
krajšani n it i  učenci Tehniške šole 
niti Ekonom ske šole, ki imajo po
uk v isti dvorani.

Skupno štev ilo  učencev, ki obi
skujejo T ehniško šolo, je  37, od 
tega 16 iz našega podjetja, 10 iz 
Elana, po 2 iz Jelke in Poslovne 
zveze iz R adovljice in  7 privatnih.

Stroški šo lanja  brez skript in 
vožnje za enega učenca bodo po 
približni ka lku lac iji znašali 2000 do 
2500 din m esečno, vendar je  ta 
številka sam o orientacijska. Učen
ci našega p o d je tja  bodo mesečno

upravljanja podjetij ,obveznih od
kupov, živilskih in tekstiln ih  na

Foto: »Milan«, L jub ljana

prispevali po 1000 din, ostale 
stroške bo krilo podjetje. K dor na  
izpitu  ni bil sprejet in  vseeno 
obiskuje šolo, bo moral vse s tro 
ške plačati sam, če pa bo n a p ra 
vil sprejem ni izpit, mu bo pod
je t je  povrnilo razliko, ki jo  bo 
plačal več kot ostali.

Priporočljivo je, da se vsi učen
ci resno prim ejo učenja sp ro ti in 
ne m islijo  »bom že«, ker čas h i
tro  teče in  snovi bo vedno več.

B iti zaposlen, skrbeti za d ruži
no in  obiskovati še šolo ni lahko, 
vendar se s trdno voljo lahko re 
šu je  tudi najtežje probleme.

sevanje teh problem ov je  v veliki 
meri odvisno od n as sam ih; kljub

. . . .  . , temu pa moramo zaradi teže pro-
kazmc m  drugih ukrepov je  bila ^ leraatilce iskati pom oč p ri druž_
taksna smer gospodarstva edina beni skupnosti. N ikakor ne smemo 
možnost, da bi zagotovili in  z ob- prezreti dejstva, d a  je  proizvodnja 
veznostmi predpisali izpolnitev med posam eznim i proizvajalci 
postavljenih planov. Pozneje se je tesno povezana in  pogojena. Mno- 
družba vmešala v proizvodne od- S° elementov dobrega gospodarje-
nose z novimi oblikami n. pr. kon- 
trah iran je  v km etijsk i proizvod
nji, z namenom, da bi vzbudila 
čim večji interes proizvajalcev za 
dvig proizvodnje, posebno neka
terih  proizvodov, in dala takšnem u 
usm erjanju  z raznim i stim ulacija
mi in regresi interesno osnovo.

Z vse večjim  gospodarskim  na
predkom države

nja je odvisnih od sposobnosti 
kolektiva, proizvodnja surovin in 
pomožnega m ateria la  pa  je  v ro
kah drugih proizvajalcev. S temi 
je potrebno u re jev a ti medsebojne 
odnose ne sam o za večjo ali m anj
šo količino surovin, tem več za 
stalnost dobav, t. j. za boljšo per
spektivo'.

Gozdarstvo in  lesna  industrijapreaKom arzave m  povečanjem  .
proizvodnega potenciala industrije  S 3 lnteresno seboj zivljenj-
pa stare oblike gospodarjenja in  -° P °vezana; upoštevajm o, da 
distribucije niso več potrebne -  sta to dve gospodarski organizaciji, 
ena za drugo se preoblikujejo  in vsaka s svojim i problem i in  po- 
prilagajajo novoustvarjenim  pogo- gledi. Potrebno bo n a jti oblike 
jem . Organi oblasti le  še v izjem - gospodarskega povezovanja med 
nih prim erih posegajo v razm erja gozdarstvom — proizvajalcem  su- 
distribucije dobrin z več ali m anj 
načelnimi priporočili, k ad ar me
nijo, da je  to nujno. Torej potuje 
blago prosto k enem u ali druge
mu potrošniku, zakonitost tržišča 
o prosti trgovini se bolj in  bolj

rovine in lesno industrijo , t. j. 
medsebojnega zan im an ja  glede 
proizvodnje in dohodka!

Gozdarstvo kot proizvajalec su
rovin jé  v nekoliko boljšem  polo- 

uveljavlja. Družba v nadaljn jem  žaju, ker im a surov ine v okviru 
razvoju gospodarstva le  še predpi- letnih sečnih program ov v svojih
su je  instrum ente delitve  dohodka 
m ed družbo in  kolektiv i, način 
ustvarjanja in povečavanja dohod
ka pa v-sé bolj prepušča sposobno
sti gospodarskih organizacij samih. 
Naravno je, da òb takšn ih  pogojih 
raste  notranja m obilizacija pod-

rokah, dočim je  lesna industrija 
glede osnovne surovine odvisna od 
gozdarstva. Tak monopolni polo
žaj je  sicer lahko  začasen in tra ja  
toliko časa, dok le r so potrebe in 
povpraševanja večje  od zmoglji
vosti in ponudbe. L esna industrija

je tij, ki iščejo pot k večji produk- ne more solidno razviti kapacitet
tivnosti, storilnosti za povečanje 
dohodka. Pot, po k a te r i hodimo,

iredelave, če n i prepričana, pod 
kakšnimi pogoji, cenam i in  količi-

vodi zanesljivo, z zavestno goto- nami se bo oskrbela s  surovino. S 
vostjo na višjo ž iv ljen jsko  raven stališč gospodarskega napredka, 
delovnega človeka, ki u stvarja  ob razvoja in  ekonom ičnosti poslova-
novi tehniki, spoznanjih  in  pogo
jih  več in  več proizvodov!

nja je nujno im eti vsklajene ka
pacitete z m ožnostjo oskrbe suro-

Čim bolj se sproščajo proizvodni vine. D anašnje s tan je  ne nudi jam- 
in  tržni mehanizmi, ki uravnava- stva lesni industriji, d a  bo oskrb- 
jo  gospodarstvo, tem bolj so očitne U©na s surovino v zadovoljivi me- 
pom anjkljivosti in  šibka m esta v ri, ker dobavitelj prosto presoja, 
podjetjih, ki izvirajo bodisi iz teh- komu in po kakšn i ceni bo pro- 
nične zastarelosti oprem e in  stro- dajal svoje izdelke. Da doseže 
jev, zastarelosti tehnološkega po- lesna industrija  tudi na področju 
stopka, strokovne sposobnosti za- oskrbe s hlodovino večjo stabil- 
poslenih, negotove dobave surovin nost, bo potrebno tesno sodelova- 
in  iz drugih vzrokov. P rav  zato je nje ali kooperacija z gozdarstvom 
nujno, da podjetje  svoje stabilno- državnega in  zadružnega sektorja 
sti čim bolj u tr ju je  s sta ln im  pri- v področju, iz k a te reg a  se  oskrbu- 
zadevanjem  in  odstranjevanjem  je. Kooperacija m ora nuditi vsem 
onih elementov, ki negativno de- kooperantom določene prednosti, 
lu je jo  na njihovo ekonomiko. Sto- ker sicer ni za  vse  koristna. Ko- 
jimo neposredno pred važnim i od- operacijske vezi m ed zainteresira- 
ločitvami, ki bodo za prihodnjo nimi podjetji bodo u trjevale eko- 
obdobje izredno pomem bni. Težimo nomski položaj kolektivov in vo-
k temu, da z rekonstrukcijam i 
obratov dosežemo čim  večjo teh-

dile k optim alnim  možnostim raz
voja.

Naše delo naj bo tudi varno
Kakor mnoga druga podjetja  

im a tudi naše P rav iln ik  o higien
sko - varnostnih ukrepih.

S tem  pravilnikom  so uzakonje
ni predlogi organizacij v  podjetju 
za varno delo zaposlenega. — Vsi 
dobro vemo, kako dragoceno je 
zdravje in kako lahko  človek za
radi pom anjkljivih varnostnih 
ukrepov in  svoji neprevidnosti 
prav hitro izgubi ž iv ljen je  ali po
stane invalid.

Besede m ojega nadaljevan ja  naj 
veljajo  tokrat predvsem  vodilnim 
osebam, času pozabe pa naj iztr
gajo omenjeni prav iln ik , ki nam 
pravi v  drugem členu:

Skrb za varnost ž iv ljen ja  in 
zdravja, ljudi pri delu  na  delov
nih mestih je sestavn i del celot
nega proizvodnega procesa in 
močno vpliva na gospodarski uspeh 
podjetja.

Ta navedeni člen in  ostali pa naj 
ne veljajo  samo za vodilne ose
be, vedno in povsod n a j sprem 
ljajo  vse zaposlene v našem  pod
jetju . Naj inam ne bo zadoščeno s 
tem, kar že imamo; ne mislimo, 
da je  to najbolje, izpopolnjujm o 
in prenašajm o v naš kolektiv še 
vse tisto, kar je  zdravo in  korist
no za varstvo človeka in  uspeh 
podjetja. Delavca ne  m orem o za
varovati pred  nesrečo sam o z za
varovanim strojem  in  ostalim i za
ščitnimi sredstvi; n u jn o  je  treba 
pripraviti tudi okolje, v  katerem  
bo delal, začetek tega  pa je  že

sprejem na delo. P rav  posebno 
pozornost m oram o posvetiti no- 
vosprejetemu delavcu, dosti pa 
tudi ne smemo popustiti pri pre
meščanju z enega na  drugo delo
višče. Delavci, ki so bili malomar
no sprejeti, k a r še ni ugotovljeno 
v našem podjetju , p rav  hitro po
kažejo slab odnos do dela, ni'hova 
delovna sto rilnost ni v skladu s 
težnjami podjetja . Slabo sprejeti 
delavci se pogostokrat ponesrečijo 
pri delu. Gotovo pa je, da vsak 
delavec želi de lati v  u rejen ih  de
lovnih pogojih in  v  takem  obratu, 
kjer je  delo dobro organizirano, 
hier vlada red  in  tovariški odnosi. 
Slaba organizacija sprejem a moč
no vpliva na človeka in  mu po
vzroča neugoden občutek. Zato tu 
di dostikrat od h a ja  drugam .

Nikakor ne g ledam  črno n a  naše 
vodilno osebje, ven d ar pa priporo
čam, da kdor sprejem a, mora biti 
nekaj časa n a  razpolago došlemu.

Upoštevati m oram o, da je tak 
človek p rip rav ljen  sodelovati v 
podjetju in da za svoje dobro delo 
želi dobiti tu d i priznanje- — Vsa
kega novosprejetega delavca mo
ramo dobro spoznati z . delovnim 
procesom v pod je tju . — Vso skrb 
in svoje znan je  p a  m ora pokazati 
mojster delavcu, k i ga dobi v 
svoj oddelek. Le z dobrim  opisom 
delovnega procesa, katerega bo 
delavec opravljal, se v. veliki meri 
izognemo nesrečam  pri delu.

Iskra Stanko



Peterm an Janez

4 0  let o b rata  Gorje
Po razpadu  avstroogrske m onar

h ije  so  se  sprem enile politične in  
gospodarske razm ere njenih p re jš
n jih  pokrajin . K ranjska je  p ripa
dala k o t sestavni del Slovenije ta 
k ra t ustanovljeni državi SHS ozi
rom a kasnejši kraljevini Jugosla
viji. Konec prve svetovne vojne je  
narekoval potrebo po lesu in  les
nih izdelkih. Na podlagi takih po
treb  se  je  pričela razvijati lesna 
industrija .

L eta 1919 so bili položeni te
m eljn i kam ni sedanjega Lesno in 
dustrijskega  obrata Gorje. Inve
s tito r te  gradnje tov. Jan  Vinko iz 
Spodnjih  Gori j živi še danes in  
nam  je  posredoval osnovne po
datke in  zgodovino razvoja obrata 
Gorje.

P ri gradnji so naleteli na  težave. 
O virala jih  je  podtalna voda in 
delno m ehkejši tereni. G radnja se 
je  uspešno nadaljevala in  že ko
nec le ta  1920 je  bil m ontiran prvi 
polnojarm enik, takoj v začetku le
ta  1921 pa  drugi.

V zim skih mesecih leta 1921 so 
žagni listi prvič zarezali v hlode in 
dali nove izdelke — žagan les. Le
ta  1922 pa je  takratni lastnik ku 
pil še en  polnojarmenik, izpopol
nil obrat s  strojem  za izdelavo la
d ijskega  poda in  s  strojem  za m let
je  lub ja . Poleg tega pa je  dozidal 
tudi sedanjo strojnico, brusilnico 
in  prvotne pisarniške prostore. 
K upil je  lokomobilo, ki nam služi 
še danes za proizvodnjo k ljub  sko
ra j 40-letni starosti. Razvoj obrata 
v  dobi kapitalističnega gospodar
stva s ta re  Jugoslavije ni imel no
benih perspektiv, pač pa je ostai

tak , kakršen  se je  dovršil 1. 1922, 
vse do druge svetovne vojne.

K onjunktura tržišča in  krize, !d 
so se  porajale v svetovnem  gospo
darstvu, so uničile tedanjega las t
nika. Žago so prevzem ali razni 
lastn ik i kot Gospodarska ban k a  v 
L jub ljan i in nato sedanje lesno 
pod je tje  Gorjana L jubljana; ta 
k ra t je  obrat tudi dobil im e G or
jana. Med vso dobo obstoja obrata 
so se v rstili le  sezonski delavci. 
Delno so bili domačini, veliko pa 
je  bilo tud i delavcev, ki so prišli 
iz Poljanske doline. Iz arhiva obra
ta  je  razvidno, da se je  tak ra t de
lovna sila m enjavala zelo h itro  in  
da je  bila doba zaposlitev k ra tko 
tra jn a . Zaradi stalnega m en java
n ja  lastnikov na obratu ni bilo  no 
bene mehanizacije, ne na krlišču, 
žagalnici in ne na skladišču. De
lovni pogoji so bili vsekakor do
kaj težki, posebno pri zak ladanju  
hlodovine, ker se je  zakladala v 
ogrom ne kupe (kar dokazuje p r i
ložena slika), kakor tudi na skla
dišču žaganega lesa, k je r  obstoja 
sam o en  tir  za odvoz žaganega le 
sa.

Leto 1941 je  bilo usodno tu d i za 
žago Gorjano. K ljukasti križ, k i se 
val, da so se  tudi G orjane polasti
li novi gospodarji in  d a  so pričeli 
žagati les, ki je zrastel na poboč
jih  Pokljuke, za vojne in terese 
tre tjeg a  Reicha.

V tem  le tu  je bila izvršena p a r
tizanska  akcija. Žaga je  bila za
p isana svoji usodi. Pogorela je  v 
slabih 3 urah.

L eta  1945 so pričali, d a  je  nekoč 
s ta la  tam  žaga, le še p rizidana

G
strojnica, kletni prostori in  nekaj 
betoniranih stebrov.

Velike gospodarske zahteve raz
rušene države so narekovale po
trebo po obnovi. Že le ta  1945 so z 
vso silo pričeli obnav lja ti žago in 
jo  usposabljati za č im prejšn jo  pro
izvodnjo.

Tov. Skumavec A nton, ki je  vo
dil to  delo kot vodja obrata, je  
skupaj s svojimi sodelavci in  od
govornimi ljudm i iskal polno j ar- 
menike, krožne žage in  ostali ma
terial.

A ktjvnosti in  zavednosti vseh, ki 
so tak ra t prispevali svoj delež, se 
moramo zahvaliti, da  je  že v ja 
nuarju  1946 sp e t stekla proizvod
nja.

Žagarska proizvodnja se je spo
četka odvijala v enkratni in že 
jeseni 1947 v dvakratni izmeni. 
Tržne potrebe in  uvedba planskega 
gospodarstva pa je  zahtevala, da 
se povečajo količine žaganega le
sa. Zaradi tega je  obrat že v le
tu  1947 prešel n a  obratovanje 3 
krat 8 ur. To obratovanje je tra 
jalo vse do le ta  1951. V teh letih 
je obrat nared il velik vzpon, saj 
je  dnevno p redelal od 65 do 70 ku
bičnih m etrov žaganega lesa in  s 
tem prispeval svoj delež izgradnji 
naše domovine.

Zaradi zm anjšan ja  poseka v le
tih 1951, 1952 60  ponovno prešli na 
2 k ra t 8-urno obratovanje, v 1. 1953

na 8-um o obratovanje, v  mesecu 
ju n iju  1954 pa je  obrat kot žaga za
k ljučil svoje delo. 14. ju n ija  1954 
so se  skozi polnojarm enike zvrsti
li poslednji hlodi.

D ružbeno -  ekonomske potrebe 
so zahtevale preusm eritev proiz
vodnje iz žagarske v finalno p re 
delavo. Že v jun iju  1954 so priče
li dem ontirati stroje; zapela so p r
va k lad iva  in  zasadili šo p rve 
k ram pe za prezidavo žage v n o r 
lesno industrijsk i obrat, k je r  se 
bodo proizvajale sredice, panelke 
in  lam elirana gladka vrata. (P ri
ložena slika  nam  prikazuje rekon
s tru iran  obrat.)

Razvoj in  uspehi, ki jih  je  dose
gel Lesno industrijski obrat G or
je  po le tu  1954 kot obrat finalnih 
izdelkov, bodo opisani v  naslednji 
številki.

M ara Kovačič

k * * -

LIO G orjana le ta  1925

Delovno okolje je važen činitelj 
za uspešno delo

Ob razširitvi prostorov upravne stavbe na Bledu
Smo delovni lju d je  in  več kot 

polovico živ ljen ja  preživim o v 
službi — pisarni.

K er se naše pod jetje  proizvodno 
in organizacijsko nenehno širi, 
potrebuje vzporedno s tem  večje 
število uslužbencev, da bo celotno 
delo zadovoljivo potekalo.

Že v anketi o »kadrovski po liti
ki« smo na vprašanje, k a j nas ovi
ra  p ri delu, v večini odgovorili — 
prem ajhni delovni p rostori.

Nekega dne v lanskem  poletju  
smo z veseljem sp re je li novico, da 
bomo upravno poslopje dvignili za 
eno nadstropje. Ves čas smo po
zorno sprem ljali g radnjo  in  se ve
nom er spraševali, kdaj se bomo 
lahko preselili v  nove prostore.

Čeprav gradbena dela  še niso v 
celoti končana, sm o se km alu  po 
novem letu preselili v  nove p ro 
store.

Sprva je nastopila nekakšna du
ševna negotovost zarad i novega 
okolja; obenem pa veselje, da  bo
mo lahko začeli sproščeno delati.

V novem službenem prostoru  se 
počutim kot p rero jen  človek. Že 
misel, da imam svoj delovni pro
stor prijetno urejen, m i daje več
jo voljo do dela.

Novi upravni prostori so  res p ri
jetni, svetli, sončni, in  kar je 
glavno — v njih človek lahko m ir
no dela, ker nism o več tako  na 
tesnem  kot v p re jšn jih  prostorih.

Ko bo upravna zgradba dokonč
no prenovljena, bo to  naš dom de
la in  harm onije človeških odno
sov.

Lažje delo v novih prostorih Foto: Slavko Vengar, Radovljica

Nekaj aktualnih problemov o temi

Obračun
po ekonomskih enotah

1. Izkoriščanje no tran jih  rezerv 
v podjetjih

V našem gospodarstvu obstojajo 
podjetja  z m odernim i stroji in 
ostalimi napravam i, a  njihova pro
duktivnost je  precej manjša, kot 
bi m orala b iti. To torej pomeni, 
da v  teh  pod je tjih  obstojajo notra

n je  rezerve  za povečanje p roduk
tivnosti brez novih investicijskih 
v laganj. Izkoriščanje teh  rezerv je  
v velik i m eri odvisno od organi
zacije podjetja , ker je  cilj dobre 
organizacije optimalno izkorišča
n je  kapacite t podjetja zaradi 
m aksim alnega dviga produktivno
sti dela.

ANALIZA KADROVSKE POLITIKE V  NAŠEM 
PODJETJU

T a bi posvetila pozornost vsem  
takim , ki delaj u na zdravju 
neprim ern ih  delovnih m estih in  
pa nada lje  tistim , ki so pri delu 
nervozni in  zdravstveno šibki. — 
Vsaj enkrat, k a r  se že izvaja, 
naj bi se  z zdravstvenim domom 
organ iziral obvezen, sistem atičen 
zdravstveni pregled. Da pa se za
deve z vztrajnostjo  članov kolek
tiva, v  kolikor so res podane 
možnosti, da jo  rešiti, je  prim er 
na  obratu  L IP  Gorje, k jer od 67 
anketirancev  36 zahteva nove sa
n ita rn e  prostore, kar p redstavlja 
53 odstotkov. Ta odstotek je  tako 
visok ozirom a problem tako pe
reč, da  se  je  na  občnem zboru 
sind ikalne  podružnice odločno 
postav ila  zahteva po graditvi sa
n ita r ij in  je  ta  problem bil tudi 
rešen.

Problem i osebnih dohodkov, de
lovne zahteve in delovni pogoji
Samo 13 odstotkov anketirancev 

m eni, da jim  plače v celoti za
doščajo za k ritje  osnovnih potreb. 
V ečina anketirancev le delno lah
ko k rije  s plačo svoje potrebe.

Da bi ugotovili, kaj sodijo anke
tiranc i o pravičnosti plač, smo jim

(Nadaljevanje)

z ozirom na to postavili v  anketi 
vprašan je: »Ali je  vaša plača p ra 
vična v prim erjavi s plačam i d ru 
gih?« O pravičnosti plač je  ocena 
naslednja:

Odgovori v %
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»Tomaž Godec 29 29 41 l
G orje 49 23 28 —
Rečica 34 18 48 _
Soteska 42 42 16 _
Jesenice 46 12 27 —
D irekcija 76,5 17 19 -
Skupaj 37 25 37 I

A nketiranci bolje sodijo O p ra -
vičnosti plač kot v pretek lih  letih , 
k e r  je  razen v obratu Soteska — 
povsod drugje odstotek negativnih  
odgovorov padel in porastel odsto
te k  pozitivnih odgovorov. Z anim i
v a  je  ugtovitev, da ženske rea ln e j- 
je  in  pravičneje sodijo o plači kot 
moški. Rangirani rezu lta ti po 
obratih  kažejo, da so največji p ro 
blem i glede tega v TLM Soteski 
(kot je  že omenjeno), nato na  ob ra
tu  »Tomaž Godec«, sledi G orje,

Rečica, direkcija in  končno LIO 
Jesenice. Pri form ulaciji kadrov
ske politike v posam eznem  obratu 
je  treba v bodoče paziti tud i na 
to, kar je  predvsem  dolžnost vo
dilnih delavcev, da bodo delavci 
dovolj inform irani, zakaj im ajo  ta 
ko plačo. Pogosto n e  g re  za dejan
sko nepravičnost, am pak  je  vzrok 
to, da sodijo delavci negativno o 
pravičnosti plač zaradi nezadost
ne obveščenosti o  načinu  nagra je
vanja.

Za konec naj navedem o še pri
m erjavo za lesnoindustrijska pod
je tja , iz katere bo razvidno, kako 
v posameznem pod je tju  sodijo o 
pravičnosti plač. N avajam o samo 
negativne odstotke:
Plača ni pravična v p rim erjav i s 
plačami drugih: v L IP  B led 25 od
stotkov, v MLIP Č ešnjica 28 od
stotkov in v LIP  Jelov ica 51 od
stotkov.

V LIP  Bled bolje sodim o o p ra
vičnosti plač kot v  ostalih  dveh 
podjetjih, dočim so v preteklem  
obdobju o pravičnosti plač slabše 
sodili v L IP  Bled k o t v  M LIP 
Češnjica.

Ne samo sposobnost človeka, 
njegova emocionalna p rip rav lje 
nost do dela, njegov in teres, n je 
gove socialne prilike in  m otivaci
ja, ampak tudi okolje, v  katerem

dela, ljudje, s katerim i dela in n ji
hovi m edsebojni odnosi so važni 
činitel ji za uspeh  posameznika pri 
delu.

K er bomo odnose do dela in 
medsebojne odnose obravnavali v 
drugem poglavju, se bomo tu usta
vili samo pri fak torjih  okolja, to 
se pravi, pri pogojih dela, ki jih  
im ajo delavci na  delovnih mestih. 
Obravnavali smo pravzaprav samo 
eno vprašan je: »Ali ste v nevar
nosti, da bi se  pri delu težje po
nesrečili?« P ri tem  vprašanju se
veda igra subjektivno mišljenje 
delavca določeno vlogo in  so v ob
jektivnem  pogledu delovna mesta 
manj nevarna ko t delavci mislijo. 
Ker pa ne m orem o izločiti subjek
tivnega fak to rja  in  ker je v mno
gih prim erih  subjektivni faktor 
odločilen za počutje delavca na 
delovnem m estu, smo namenoma 
vprašali delavce tako, da bi dobili 
njihovo m nen je  o tem , kaj mislijo 
o delovnih m estih  v  pogledu ne
varnosti nesreč. Kot smo že rekli, 
je  subjektivni fak tor važen; člo
vek, ki sicer dela na objektivno 
manj nevarnem  delovnem mestu, 
sam pa sodi, da  je  v stalni nevar
nosti zaradi nesreč, živi pod ne
kim določenim pritiskom, ki 
zm anjšuje njegovo produktivnost.

(Se nadaljuje)

Izkoriščanje notranjih rezerv v 
pod je tjih  je  potrebno najprej p re 
gledati z aspekta izkoriščanja de
lovnega časa v procesu proizvod
nje. N o tran je  rezerve neizkorišče
nega časa v našem gospodarstvu so 
sorazm erno velike. Ce pogledam o 
delo  delavca v proizvodnem pro
cesu, lahko vidimo, da m orajo de
lavci v  večini naših podjetij po
leg neposrednega dela na  delov
nih m estih  tudi p ripravljati svoje 
delo izven sam ega delovnega m e
sta; to re j zaradi tega prek in ja jo  
delo. V tem  času priprave je  de
lovno m esto prazno. To je  eden 
izm ed najvažnejših  vzrokov nizke 
produktivnosti. Nizka produktiv
nost je  torej posledica slabe o r
gan izacije dela v  podjetju , a  še 
posebno posledica nezadovoljive 
tehn ične  in  ekonomske p rip rave  
dela. N iti delo na posameznih de
lovnih m estih  ni najboljše o rgani
zirano. Tako se dogaja, da dela
vec v delovnem  času opravlja n e 
koristno  delo, ki bi se  lahko od
pravilo  z racionalizacijo. Da bi k a r  
na jbo lje  izkoristili delovno silo, 
stro je  in  m aterial v  procesu p ro 
izvodnje in  ostalih organizacijskih 
enotah , je  potrebno rešiti čimveč 
problem ov organizacijske prirode. 
Za vse to  je  potrebno delavce bolj 
m ateria lno  stim ulirati, tako  da bi 
se čim bolj borili za povečanje p ro 
izvodnosti. Tako m aterialno stim u
liran je  lahko omogoči le dober si
stem  nagrajevanja . - j t



Pomen
vzdrževanja strojev

Marsikdo si m isli, da se pod be
sedama »vzdrževanje strojev« skri
va samo m azanje stro ja  in mogoče 
še nekoliko čiščenja. Res je, da 
sta to  p rvi dolžnosti človeka, ki 
dela pri stroju. Im am o pa še mno
go važnih stvari, zaradi katerih  se 
stroj tudi pokvari, čeprav ga še 
tako skrbno m ažem o in čistimo.

Prvi pogoj za uspešno vzdrže
vanje strojev je  ta , da  čim  manj 
menjam o 'ljudi za delo pri posa-

Mizni rezkar

meznih stro jih . V praksi se več
k ra t pokaže, da  pogosto menjamo 
ljudi pri posam eznih strojih, ko se 
ravno privadijo n an je . T akrat na
stanejo hude okvare. P rim er za to 
je  polnojarm enik, pri katerem  so 
največkrat iztekli ležaji ravno pri 
menjavi ljudi. Seveda so se  vsi 
izgovarjali in  nihče ni hotel biti 
kriv. Nastala je  velika m aterialna 
škoda, k e r je  ta  nezgoda povzro
čila zastoj proizvodnje. Dobro bi 
bilo, da bi krivci v  takšnih  pri
m erih morali sam i poravnati ško-

Jože Lavrič

do. Vse škode seveda ne m orejo 
poravnati, vendar 'bi jih  ta  ukrep 
opozoril n a  m alom arnost in  bi bil 
v pouk drugim .

Omenili sm o že, da je  eden p r
vih pogojev dobrega vzdrževanja 
stro ja m azanje. Tudi mazati m ora
mo pravilno. P rv i pogoj za dobro 
m azanje je, da je  mazivo čisto. 
Mazivo n a j se  h rani v takšnih pri
ročnih skladiščih, do katerih  ne 
more p r i ti  žagovina in razni od
padki. N ajvečkrat je  m azanje z 
nečistim m azivom bolj škodljivo 
kot koristno. P ri vsakem stroju 
moramo vedeti, v kakšnih časov
nih presledkih  je  treba mazati 
posamezne ležaje. Dobro bi bilo, 
da bi na  vsak stroj pripeli strojno 
karto, na  ka te ri naj bi bile ozna
čene vse poglavitne lastnosti in  po
datki s tro ja . N a karti naj bi vo
dili tu d i seznam  m azanja posa
meznih s tro jn ih  delov. Tipičen p ri
m er m azan ja  je  »amerikajner«, pri 
katerem  je  potrebno drsne ležaje 
dnevno m azati, krogličnega pa ne. 
Dnevno m azan je  krogličnega le
žaja je  v  tem  prim eru škodljivo. 
S tem  v zvezi bi bilo dobro, da bi 
se vodje oddelkov povezali z m e
hanično delavnico in bi en sam 
m ehanik m azal takšna m esta na 
posam eznih strojih, ki jih  je  treba 
mazati v  daljšem  časovnem pre
sledku. Tako bi odpadla bojazen, 
da bodo t i  deli ostali nenamazani.

Pri s tro jih , ki im ajo jerm enski 
pogon, je  zelo paziti na vzdrževa
nje jerm ena. Jerm en je  zelo ob

čutljiv  in  zato tudi h itre je  p rem i
ne, če ga pravočasno ne napnemo. 
Je rm en  se  namreč pri obratova
n ju  pretegne. Tudi jerm ene je  po
trebno  mazati, toda s prim ernim i 
mazili. Največkrat se jerm en  m a
že s smolo, kar pa je  zelo škod
ljivo. Jerm en od n je  razpoka in  se 
zaradi tega lahko veliko h itre je  
raztrga.

Velik problem povzroča tu d i za
gan jan je  strojev. Treba je  paziti, 
da elektrom otor pravilno vklopi
mo. da  ne teče samo v dveh fa

zah. V tem  položaju nam reč elek
trom otor na jh itre je  pregori. Ve
liko škodo povzroča tud i naen- 
kratni zagon vseh stro jev  v začet
ku delovnega časa. Dobro bi bilo, 
da bi stroje zaganjali postopoma, 
tako kot zahteva delovni postopek. 
Odpadla bi p reh itra  obrem enitev 
transform atorja, ki im a lahko hu
de posledice. Odpadla bi tudi ve- 
lika konica, ki sedaj nastaja  in  jo 
je treba plačevati in  včasih velja 
mesečno tudi m ilijon  dinarjev. 
Važno je  tudi, da elektrom otor, ki 
je  p ri stroju, očistimo vsaj v rh 
nje nesnage.

Včasih nastanejo  zelo čudna 
vprašanja oz. m nen ja  glede vzdr
ževanja strojev. M arsikdo si reče: 
»Zakaj bi čistil in  negoval stroj, 
ko pa za to nisem plačan!« Ven

dar se to  bogato poplača pri iz
polnjevanju norm e, k e r dobro 
vzdrževan stroj tud i brezhibno de
la. Vsakdo se  m ora zavedati, da 
mu stro j p rinaša  vsakdanji zaslu
žek in čim d lje  bo stro j vzdržal, 
tem dlje bo im el ko rist od njega. 
Resnično pa  bi bilo treba pri po
stavljanju norm  upoštevati tudi 
nekaj časa za vzdrževanje stroja.

Potrebno bi b ilo  tudi, da bi na 
raznih tečajih  posvetili pozornost 
vzdrževanju stro jev , k e r  marsikdo 
o tem n i zadosti poučen.

V tem  sestavku je  nakazano sa
mo nekaj napotkov oz. pom anjklji
vosti p ri vzdrževanju  strojev. Do
bro bi bilo, d a  b i v  nasledn jih  šte
vilkah našega lis ta  še podrobno 
obravnavali to  za  nas tak o  pereče 
vprašanje. Jan

Produktivnost dela
Povečanje produktivnosti dela 

je  eno od najvažnejših vp rašan j v 
lesn i industriji, ki je  po p roduk
tivnosti dela med industrijam i na 
najn ižjem  mestu.

Povečanje produktivnosti dela 
omogoča količinsko povečanje pro
izvodnje in  s tem  zm anjšan je  
stroškov proizvodnje. Nižji stroški 
proizvodnje omogočajo zn ižanje 
prodajn ih  cen in boljši zaslužek 
delavcev.

Produktivnost dela je  odvisna od 
velikega števila faktorjev, kakor 
so na prim er: organizacija dela, 
m ehanizacija tehnološkega proce
sa, stanje strojne opreme, stro
kovnosti delovne sile, s tandardiza
cije  proizvodnje, kvalitete surovi
ne, kvalitete in debeline žaganih 
listov.

Kaj je razpravljal UO »Počitniškega doma«
Pred kratk im  se je  sestal UO po

čitniškega doma. N a tem  sestanku 
smo razpravljali o  celotnem  poslo
vanju počitniškega doma, o dose
ženih uspehih in  neuspehih  v pre
tekli sezoni.

Celotno poslovanje doma bo raz
vidno iz poročila, ki bo podano na 
prihodnji seji centralnega delav
skega sveta. N am en tega članka 
je, da seznani člane našega kolek
tiva o nadaljn ji graditvi doma. 
Večletne izkušnje so  pokazale, da 
šotori ne bi mogli zdržati v ne
dogled. Ni rečeno, d a  se v šotorih 
človek ne počuti dobro; mogoče je 
ob lepem vrem enu lepše v šotoru 
kot v sobi. Toda vsakom ur je zna
no, da se šotori zelo h itro  obra
bijo  zaradi dežja, ve tra  itd. Poleg 
tega je  zaradi n “n rev ;'1r'''s ti. mo
goče tudi zarad i malomarnosti 
ravno pri šo tonn  nastaia  m aienal- 
na škoda.

Vemo tudi to, da še tako dober 
šotor ne more t r a ja t i  dalj 'kot 4 do 
5 let. Torej bi bilo odveč govoriti 
o nabavi novih šotorov, saj bi le 
za trenutno rešitev  zapravljali fi
nančna sredstva.

D ejstvo je  tudi to , da je  piran
ska občina sp re je la  odlok, ki pre
poveduje postav ljan je  šotorov v 
tem  okolišu. Iz podatkov je  raz
vidno, da v času sezone število 
članov narašča. P rav  na  podlagi

tega je  n u jno  potrebno preiti k  na
daljn ji realizaciji načrtov te r  iz
graditi še p reostali del počitniške
ga doma. Giani upravnega odbora 
smo m nenja, da bi to gradnjo p ri
čeli že v začetku meseca februar
ja. Do m eseca m aja naj bi v gro
bem dovršili vsa zunanja dela, 
ostalih osem  sob bi pa mogoče da
li v uporabo v tej sezoni. Člani 
upravnega odbora kot ostali člani 
našega ko lek tiva smo trdno pre-

Foto: S lavko Vengar, Radovljica ž

M erjenje produktivnosti dela se 
lahko vrši dnevno, tedensko, me
sečno ali letno.

Na žagah vršim o m esečno m er
jen je  produktivnosti dela. To m er
jenje  ima za cilj, da ugotovimo 
faktorje, ki so vplivali na  produk
tivnost dela v tem  času pozitivno 
ali negativno; t. j. v  kolikor ugo
tovimo, da smo za is ti proizvod 
porabili več časa kakor prejšn ji 
mesec, moramo ugotoviti, na ka
teri fazi dela je  to bilo in kaj je  
tem u vzrok. Na osnovi tega ukre
pamo za odpravo teh  vzrokov, ki 
so vplivali na povečanje časa izde
lave in zm anjšanje produktivnosti 
dela. Na ta  način stalno kontroli
ramo gibanje produktivnosti dela 
in odklanjamo negativne pojave v 
proizvodnji.

S produktivnostjo delo  lahko pri-

Poraba časa po enoti na  uro/ms 
razžagane hlodovine

O brat Rečica
I. Krlišče 0,94 0,79

II. Žagalnica 2,18 2,44
III. Skladišče

žaganega lesa 1,89 2,22
IV. Pisarne žage 0,13 0,13

5,14 5,58

Iz tabele je  razvidno, da razme-
roma mnogo časa odpade na skla
dišče žaganega lesa. Zaradi tega 
bo nujno treb a  m isliti na  mehani
zacijo skladišča ko t prvo fazo re
konstrukcije p rim arn e  predelave 
lesa.

Iz vsega tega je  razvidno, da v 
glavnem m erim o produktivnost

_________  _ . dela samo na  žagah. Do sedaj v
m erjam o uspehe dela podobnih finalni in d u striji lesa še ni uve

dena enotna m etoda m erjenja 
produktivnosti dela, vendar bi bi
lo nujno in koristno  uvesti to tu
di v finalni proizvodnji. V finalni

podjetij v državi, republiki, okra
ju  in  med obrati v is tem  podjetju.

Leta 1957 je  Zvezni zavod za 
produktivnost dela s strokovnim

pričani, da bo delavski svet o  tej 
stvari tud i razpravljal, seveda z 
razum evanjem , ker so za dogra
ditev počitniškega doma potrebna 
finančna sredstva.

N adalje smo razpravljali tu d i o 
obdelavi zemljišča. L anskoletne iz
kušn je  so pokazale razne  po
m anjkljivosti, o čemer pa je  UO

UO Počitniškega doma razprav lja

sodelovanjem Z druženja lesne in- sesto ji proces iz več
dustrije Jugoslavije izdelal m eto- peracij kot v  p rim arn i predelavi 
do za enotno m erjen je  in zasledo- m zato lahko tu  nastanejo  skoki v
vanje produktivnosti dela za vso produktivnosti dela. Z dobro or-
državo. V im enu Z druženja lesne ganizacijo dela m orem o ravno tu 
industrije Jugoslavije je  dolžnost f os usitl’ da z liz a li čas izde- 
zbiranja in  obdelave podatkov j&ve ln produktivnost de-
prevzel Zavod za produktivnost a '
dela v Sarajevu. . Za. PovecanJa produktivnosti de-

_ _ la bi morali uvesti m erjen je  pro-
Okrog 44 odstotkov zag v Jugo- duktivnosti dela po delovnem me- 

slaviji m en  produktivnost dela m stu> fazah dela> po obratih in  za 
pošilja podatke Zavodu za produk- celo podjetje skupaj.
tivnost dela v Sarajevu , k je r  se
stavljajo mesečni pregled  produk
tivnosti dela v žagah po republi
kah.

Naše podjetje tu d i vodi eviden
co o produktivnosti dela na žagah 
in  redno pošilja te  podatke v Sa
rajevo Zavodu za produktivnost 
dela.

Za obrat »Tomaž Godec« dobro 
vodi to evidenco tov. Bijol F ran
celj. Za LIO Rečica je  do sedaj 
vodil tov. Stolcar in  za obrat Je 
senice, tov. H um erca Janko.

Prim erjava naše produktivnosti 
dela s slovenskim in  jugoslovan
skim povprečjem za iglavce:

Tromesečje 1960. le ta  
poraba časa po en o ti/u r/m 3 

razžagane hlodovine

Naš počitniški dom Foto: Galeb, P iran

že razpravljal in sklepal. Z am enja
li smo delavca z mlajšim , mogoče 
tud i bolj izkušenim človekom. 
Upajmo, da v prihodnje ne  bo 
prim anjkovalo raznih povrtn in , če 
bo ugodno vreme. V času sezone 
naj bi redili 2 do 3 prašiče. Konč
no m ora upravni odbor sk rb e ti le 
za to, da bo bivanje našega de
lovnega človeka res udobno, za 
k a r  je  p rvi pogoj tudi dobra pre
hrana.

N am en tega članka je, da  vsaj 
deloma seznani člane našega ko
lek tiva o delu počitniškega doma. 
U pravni odbor z razum evanjem  
pričakuje  od vsakega posam ezni
k a  izdatno pomoč tudi v obliki 
udarniškega dela. N ajvečja želja 
nas vseh pa je, da bi gosti e počit
niškega doma znali koristiti te  do
brine, seveda pa tudi paziti na 
težko pridobljen inven tar v  do
mu.

Obrat I. II. III.
»Tomaž Godec 5,28 5,65 4,17
Obrat Rečica 4,75 5,17 5,60
Slovenija 6,51 6,84 5,77
Jugoslavija 8,73 8,42 8,02

Ing. Blgževič Jordan

i ■

Personalne
vesti

V letu 1960 je  bilo na novo 
sprejetih 118 delavcev, odšlo pa je 
iz podjetja 113 delavcev, od tega:

51 zaradi bo ljših  delovnih pogo
jev, 9 zaradi starostne  upokojitve. 
7 zaradi invalidske upokojitve, 6 
odšlo na odsluženje kadrovskega 
roka v JLA, 7 odšlo v šole, 7 za
pustilo pod je tje  zaradi družinskih 
razmer, 4 so sam ovoljno zapustili 
delo, 20 odšlo po p reteku  delovne 
pogodbe, 2 sta  um rla.

V letošnjem  jan u a rju  sta odšla 
iz podjetja 2 delavca, in  to: Doli
nar Franc in  Železnik Jože z 
obrata Jesen ice; prvi je  bil gate- 
rist, drugi pa  skladiščni delavec.Iz tega je razvidno, da naše 

podjetje spada po produktivnosti 
dela v prim arni predelavi med PodJetje sta  zapustila  samovoljno,
najboljša v državi.

Podobno je z izkoriščanjem  su
rovine na žagah; 66 do 72 odstot
kov, kar je tud i m ed  najboljšim i 
v državi.

Da vidimo, kako  je  s porabo ča
sa na žagah, bomo analizirali čas

brez popre jšn je  odpovedi.
Na novo pa  je  sklenilo delovno 

razm erje pri našem  podjetju  7 de
lavcev:

Na obratu v B ohinjski Bistrici: 
Gregorič F ranc, m ehanik  in Po

po fazah dela za m esec april in klukar Janez, ki je  iz vajeniškega
avgust le ta  1960:

Poraba časa po enoti na  uro/m 3 
razžagane hlodovine 

Obrat »Tomaž Godec«
I. Krlišče 0,35 0,30

II. Žagalnica 
III. Skladišče

2,47 2,02

žaganega lesa 2,24 1,62
IV. Pisarne žage 0,46 0,28

5,52 4,22

prešel v delavski stalež, tudi me
hanik;

Na obratu G orje: B ernard Ivan, 
strojni mizar, Z ajc Julka, kuhari
ca, Dežman Tončka, čistilka;

Na obratu Rečica: Strigič Ljubi
ca, skladiščna delavka;

Na obratu Jesenice: Sirovina
Ivan, skladiščni delavec.



Dr. J. Hribar

Zdravje pozimi
o gripi

Gripa ali influenca je  nalezljiva hal in  prebavil izgube svojo ‘od- 
bolezen, k i v zgodovini medicine pornost in  so zaradi tega dovzetne ne^ a i dni poleži v postelji, 
ni poznana kot bolezen, ki se po- za okužbo po drugih bakterijah in  *
javlja šele zadn ja  desetletja, pač bacilih, ki običajno povzročajo 
pa bolezen, k i se je  pojavljala že kom plikacije. Vsekakor pa pri sa- 
V prejšnjem  s to le tju  od časa do mi bolezni glede težine odloča v

TOPLI OBROKI
tudi na obratu Gorje in Rečica

Pred tremi leti se je  prvič poro- ki so na razpolago, po svoji veli- 
dila misel, da bi v sa j v  zimskih kosti ne odgovarjajo, vendar je  z 

tam ina. Tudi ko tem peratura že mesecih delili delavcem  tople ma- ozirom na  možnosti problem tople 
popolnom a preneha, naj bolnik še lice. Težave, s ka te rim i je  bil ta  prehrane rešen, 
nekaj dni poleži v postelji, saj je  predlog povezan, nam  je  uspelo Na sestanku  članov kolektiva so 
sicer možnost, da se bolezen povr- rešiti šele p red  kratk im . K ljub izvolili odbor, ‘ki vodi celotno po- 
n e - vsestranskemu razum evanju  in  do- slovanje, razp rav lja  o vseh pro-

U gotovitev same bolezni v  času bri vodji vodstvo ob ra ta  ni moglo blemih in d a je  predloge za izbolj-

nost za okužbo z drugimi nalezlji
vim i boleznimi.

Splošno je  prognoza nekom pli- 
c irane gripe dobra. Vsak oboleli 
naj se  ob času izbruha te bolezni 
uleže v posteljo, naj jem lje zdra
vila proti vročini, različne sirupe 
za la jšan je  kašlja in pije večje ko
ličine vročega čaja z veliko C vi-

časa v velikih epidem ijah  po vsem 
svetu. Te ep idem ije  pa v prejš
njem sto letju  niso b ile  tako pogo
ste kakor zadn ja  desetletja, ko 
skoraj vsako le to  v zim skem času 
izbruhne nova epidem ija gripe 
večjega ali m anjšega obsega. P r
va večja ep idem ija  v tem  stoletju 
je izbruhnila ob 'koncu prve sve-

ep idem ije  ni težka, težja pa je  ob 
času, ko nastopajo posamezni p ri
m eri, saj so ti  lahko v začetku tu -

veliki m eri jakost organizma, sta
rost, kakor tudi nekatera obolenja 
dihalnega ozirom a srčnega siste- dì znak kakega drugega obolenja 
ma. Do sedaj nekega uspešnega cep-

Bolezen se  začne naglo. Tempe- Ijen ja  proti gripi še ne poznamo, 
ra tu ra  ra s te  z mrzlico zelo hitro saj dosedanje cepljenje proti gripi 
od 39° do 40°. Bolnik se čuti moč- zadrži obolelost le  nekaj tednov, 
no bolnega, boli ga glava, udje, Izolacija oziroma odstranitev obo- 
križ in  prsi. Večkrat se bolezen lelega za gripo iz kolektiva pa

prej pripraviti ustrezajočih prosto- šanje prehrane. 16. januarja je 6i- 
rov dn opreme. Sedanji prostori, la odprta k u h in ja  in  že ta dan so

tovne vo jne v Španiji, zaradi če- pokaže tu d i s  krvavitvijo iz no- običajno ni uspešna, k a jti v  tem  
sar je  dobila tu d i naziv »španska sa. Skoraj vedno nastopi tudi suh času, ko bolezen izbruhne, je  obo-
bolezen«. Od tod se je  razširila v kašelj in  vne tje  očesnih veznic; 
Francijo in  p reko  vse Evrope pre- jezik pa je  suh in  sivkasto belo 
šla v Azijo in  A m eriko in  povzro- obložen.

leli že okužil ostale, s  katerim i je 
bil v kontaktu.

O bram bno sposobnost organizm a
čila več sm rtn ih  žrtev kot prva Na j pogostejša, komplikacija gripe proti gripi pa varujem o tako, da

se v h ladnih  zimskih mesecih v a 
ru jem o prehladnih obolenj, to  pa 
predvsem  z zadostno in toplo ob
leko, prim ernim  in toplim  obuva-

Brafe Janko

svetovna vojna. Beseda gripa je  je  pljučnica, ki pri starih, 
francoskega izvora, kar pomeni po bolnih v zelo  visokem procentu 
naše nalezljivo bolezen, ki jo tudi povzroča tu d i sm rt. vnetje srčne 
mi im enujem o gripo ali influen- mišice in redkeje  tudi vnetje led- 
co. vic. Na splošno pa sama bolezen lom, higiensko ureditvijo delovne-

Povzročitelj te  nalezljive bolezni zapušča močno oslabelost organiz- ga m esta te r  zdravo in  zadostno 
je  m ajhen bacil, k i ga imenujemo ma in  nagnjenost oziroma dovzet- prehrano, 
virus in ki im a več sojev in  vrst.
V času preh ladnih  obolenj, ki so 
najpogostejiša v zim skem  času, je 
ta virus zelo nalezljiv  in  včasih 
že po nekaj u rah  po sami okužbi 
povzroči prve znake bolezni. Spre
jemljivost zanjo  je  splošna, saj ta 
bolezen le m alokaterik ra t zapušča 
daljšo im uniteto (daljšo odpornost 
proti ponovnem u izbruhu te bo
lezni). Bolezen se  prenaša  od člo
veka na človeka s  kapljicam i ob 
času kašljanja, ozirom a dihanja v 
človeka. Zaradi tega  se  širi ta  bo
lezen z veliko h itrostjo , posebno 
še v kolektivih, k je r  lahko že en

Tu pripravljajo tople obroke

Problem i stanovanjske izgradnje, 
strokovno izobraževanje, 

združitev z »Jelko«
S seje Upravnega odbora podjetja

Čeravno sta  bili izvedeni že 2 nost itd. Problem pom anjkanja glavnem na kvalific iran ih  delov-

delili toplo malico delavcem obra
ta Gorje. R ezultati prvih dni so 
zsiO zadovoljivi, saj se hrani s top
limi obroki 73 delavcev od skupne
ga števila 89 redno zaposlenih, 
brez, vajencev in  honorarnih delav
cev.

Prvi teden obratovanja kuhinje 
je  bil še problem atičen tako glede 
same organizacije poslovanja ka
kor tudi glede nabave hrane za 
vise ljudi.

Dne 23. jan u a rja  pa se je  delo-
bolnik povzroči obolelost velikega anketi o kadrovsko-socialni službi stanovanj in  neučinkovitosti g ra- nih mestih, podjetju  najbolj ustre- vanje k u h in je  povečalo tudi za
števila ostalih, 
vih ■ oseb.

Bolezen sam a povzroča po okuž
bi različne težave. Z ozirom na to 
delimo bolezen na gripo, ki 
povzroča težave v  glavnem  na di
halnih poteh ozirom a pljučih, gri
po trebušnih organov in  gripo z 
lokaliziranimi težavam i v glavi 
oziroma živčnem sistem u. Sama 
gripa, povzročena z virusom, obi
čajno ne povzroča težjih  obolenj,

do tedaj še zdra- v podjetju, n i bila iz teh anket raz- denj živo zadeva interese delovne- 
vidna dejanska  potreba po stano- ga človeka in lahko postane (in že 
vanjih, ker je  bilo postavljeno sa- nastaja) politični problem. Zato je 
mo vp rašan je  »ali ste  s  stanova- up ravni odbor sklenil, da izvede 
n jem  zadovoljni ali ne.-« K ritje- javno  anketo, ki naj bi vsebovala 
nost se  je  pojavila predvsem na podatke o potrebi po stanovanjih  
bohinjskem  in  blejskih obratih.
Zato je up ravni odbor o vprašanju 
ureditve stanovanjsk ih  razm er še 
enkrat razprav lja l, ker so le-te v 
veliki -meri ključni faktor za slabo 
prehrano, neure jene  domače in

pač pa -povzroča, d a  -sluznic.e di- družinske razm ere, bolezni, -nervoz-

NAJVEČJI LESENI CEVOVOD 
NA SVETU

in sicer: število interesentov za 
sam ska, enosobna dvosobna, tro - 
a-li večsobna stanovanja, dalje de
jansko -stanje, število družinskih 
članov te r  s  kakšnim i sredstvi bi 
sodelovali prosilci pri gradnji s ta 
novanja  (s finančnimi ali z la s t
nim  delom). Zelo važno je tud i 
vp rašan je  pripravljenosti posam ez
nikov pri plačevanju najem nine, 
ker bomo na podlagi tega določili 
posam ezne tipe blokov. Z izvedeno 
anketo  bodo lahko organi de lav 
skega sam oupravljanja določili te r-  o združitvi s podjetjem  
m inski program , ‘kraj in  vrsto  t i 
pov posam eznih stanovanj.

Na te j seji smo razpravljali tu 
di o vp rašan ju  strokovnega izobra
ževanja. Na iniciativo kadrovske 
kom isije je  bila ustanovljena teh 
niška srednja  šola — oddelek za

za. Upoštevajoč tudi, da se priče- obrat Rečica, ‘k je r  se je prijavilo 
nja sprememba iz nekdaj pol za p re jem an je  obrokov 45 delav- 
otortni-š-ke polindustrijsike proiz- cev. V m edsebojnih dogovorih z 
vodnje v tipično industrijsko, ra- obratom Rečica in  Gorje je  bilo 
čunamo, da nam bodo ti kadri sklenjeno, naj kuhin ja  posluje za 
pospešili ta  razvoj. oba obrata in  naj se način dostave

Upravni odbor je  tu d i sklenil, na obrat Rečica prilagodi času od- 
naj vsem, ki obiskujejo šole kot mora.
izredni slušatelji, omogočimo s  po- Na podlagi sklepa UO kuhinje, 
sameznimi olajšavam i na delov- katerega sestav lja  5 članov iz ob- 
nih mestih, da bi študij oziroma ra ta  G orje in  2 članov iz obrata
predavanja redno obiskovali. O-d 
samih slušateljev p a  zahtevam o 
vztrajnost in  intenzivnost, da bo 
tudi v praksi izvedeno načelo, ki 
naj bi veljalo za bodoče tehnike: 
»Več odgovornosti, več dela, s  tem 
pa tudi več zaslužka.«

Zelo zanimiva je  b ila  razprava 
»Jelka*

odrasle. U pravni odbor pod je tja  ločali direktni proizvajalci. Ali so

Rečica, je  b ila  določena cena to
plemu obroku 50 din. Odbor je  
prepričan, d a  bo s  to  ceno kril 
stroške, ker se je za preskrbo živil 
povezal z grosističnim  podjetjem 
Živila K ranj, skladišče Bled in 
M esarijo na Bledu ter pekarijo 
Vovk v Spodnjih  Gorjah. Za kolö- 

/ z nialno blago, k i ga grosisti nimajo 
Radovljice. To v p rašan je  je  bilo na zalogi, ,pa foo skrbelo Trgovsko 
že večkrat načeto v našem  podjet- podjetje Koloniale Bled. 
ju , toda pravih sadov ni bilo. —
Ne želimo navajati vzroke, zakaj 
do združitve še n i prišlo, menimo 
pa, da bi se zadeva m orda le hi
tre je  premaknila, če bi o n jej od-

je zelo h itro  prisluhnil resoluciji 
o strokovnem  izobraževanju, ki 
zahteva, da se mora težišče izobra
ževanja  prenesti v gospodarske 
organizacije na podlagi p laniranih  
perspeiktivnih potreb. Vzrok, da se 
je pod je tje  odločilo za ustanovitev 
te šole, je  predvsem ta, -da se na
hajam o v obdobju rekonstrukcije.

interesi posameznikov »za stolč
ke« res močnejši kot p a  interesi 
celotne družbe? U pravni odbor 
podjetja je tudi zelo uspešno se
stavil predlog za razporeditev  vo-

P ri vseh -dobaviteljih je odbor 
dobil pomoč. Dobavitelji bodo do
stavljali 'blago sam i in sicer po 
grosističnih cenah.

Jasno je,, da so še ‘težave, ven
dar pa smo prepričan i, da je  p re
težno število zaposlenih zadovolj
nih s  hrano. Istočasno pa predvi
devamo, -da se  bo število bolovanj 
zmanjšalo.

Zaželjeno bi bilo, da bi organi

je severno od m esta  Quebec v Ka- klenim i obroči, katerih  medse,boj- 
nadi. Oskrbuje cen tralo  papirne to- ni razm ak (Se zm anjšuje proti 
Varne z vodo za proizvodnjo 70 ti- centrali. O porniki so iz jekla, vgra- 
soč -kW električne energije. Centra- jeni v beton.
la je  v obratu tr i  le ta  in  jo  uprav
ljajo  iz daljave. Cevovod je  dolg 
2500 m; začetnih 1700 m  je  iz dugla
zije. Doge, im pregnirane pod pri
tiskom, so 12 cm debele, prem er 
cevi je  5,48 m. Cevi so  spete  z je

dilnega kadra v p rim eru  združitve,
tako, da nihče ne bo m aterialno delavskega sam oupravljanja raz- 
prizadet. Zato mislimo, da res ne pravljali o topli p rehrani delav- 
bi smelo biti prav nobenih pomi- cev in za boljše poslovanje letno 

p rim an jku je  pa  nam tehnični vo- slekov za čim hitre jšo  realizacijo nakazali p rim erno  vsoto kot dota- 
dilni kader. Ta oblika izobraževa- te zamisli, ki jo v  celoti podpira cijo pod je tja  za preskrbo delav- 
nja praktikov, -ki so zaposleni v tudi Okrajni ljudski odbor. cev. P. J.

Pred občnimi zbori sindikalnih podružnic
P red  nam i so občni -zbori sindi- Pri tehničnih p rip ravah  je po- Na podlagi razprav  na občnih 

kaln ih  podružnic. Za te občne zbo- trebno pripraviti analizo -po-slova- zborih je potrebno -programirati 
re  so potrebne tudi orgam zacij- n ja  podjetja, analizo g iban ja  oseb- bodoče delo in  zahteve posredova
l e  -priprave, predhodno pa je  tre -  nih 'doho-dko-v, pregled proizvodno- ti organom  delavskega samo-uprav- 
ba analiz ira ti obstoječe organiza- sti, ekonomičnosti in rentabilnosti, ljan ja . -  C e bo program tem e- 
cijske oblike in zagotoviti resnično analizo porabe sredstev  iz skladov, Ijit in  tudi realiziran , bodo sindi- 
decentralizacijo , -ki naj se začne analizo izostankov zarad i bolezni, kalne podružnice lahko prišle do 
izvaja ti ravno  v sindikalni o rga- poškodb te r  analizo potreb  druž- veljave, kar do danes ni ‘bilo na 

iji. Za uspešno delo sind ikalne  benega standarda. Predvsem  je vseh naših obratih. Zakaj, bodo
treba zagotoviti, da ‘bodo poročila odgovorili člani sindikata v na- 
dcstavljena članstvu vsa j 3 dni slednjem obdobju njihovega dela. 
pred občnim zborom. Koordinacijiski odbor bo moral

___ . . P ri političnih p rip ravah  je  po- tudi vestneje  in  vsebinsko bolje
dobnejšim  surovinam , čc je  pravil- se zagotovi, da v te organe -pridejo trebno popularizirati nu jn o s t sode- zajeti problem e delavstva v pod-

lovanja celotnega članistva v obrav- je tju  in  uveljav iti svoja stališča 
navah vseh ak tualn ih  problem ov pri centralnem  delavskem  svetu, 
v podjetju. -or-

rf ' ■*-. d  ^  - .-L . “v .-IV a :

G radnja teg a  cevovoda kaže, da 
je  les enakovreden tudi najso-

n izaciji.
organizacije je pred občnim zbo
rom  potrebno  pripraviti pravilno 
kadrovsko izbiro, z namenom, da

no in  na pravem  m estu uporab
ljen.

-it

ljud je , k i bodo s svojo sposobnost
jo in prizadevnostjo uspešno reše
vali problem e v prid zaposlenih.
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Smučarsko tekmovanje
V  Č R N I  N A

II. republiško prvenstvo gozdar
jev  lovcev in lesnoindustrijcev jè 
bilo letos v Črni na K oroškem  v 
dneh od 27. in 28. jan u arja  1961. 
Tega tekm ovanja se je  udeležila 
tud i ekipa našega pod je tja  iz 
obrata »Tomaž Godec« v Bohinju. 
Tekm ovanje je letos organizirala

Tekmovalci pred odhodom

sekcija Društva inženirjev in  teh
nikov lesne in gozdarske stroke 
Slovenj Gradec.

Naša ekipa petnajstih  članov je 
b ila  sestavljena že skoraj mesec 
dn i prej, tako da bi bile p rip rave  
za tekm ovanje čim uspešnejše. Za 
in tenzivne priprave tik  p reden 
smo odpotovali, smo izrabili še 
petdnevni skupni tren ing  celot
n e  ekipe. — Veliko pozornosti 
smo posvetili ženski ekipi. P ro
blem  je  bil tudi z opremo, poseb
no tekaško, vendar smo tud i to re
šili skupno z obratovodstvom.

Tako smo torej v sredo, 25. ja 
nuarja  popoldne odšli s p recejš
nim  optimizmom na dolgo pot. 
Vožnja se je vlekla in sm o jo ra 
zen presedanja v L jubljani in  Ma
riboru  več ali manj skoraj vsi po
izkušali prespati. Ob sedm ih z ju
tra j smo prispeli v P revalje, k je r 
smo se za zadnjo etapo naše vož
n je  presedli na avtobus, k i nas je  
po pičlih dveh urah priv lekel v 
Črno.

Vožnja ponoči vsekakor n i zani
m iva in zato se je  za nas začel 
najzanim ivejši del vožnje šele od 
D ravograda naprej. Tu se je  že 
toliko zdanilo, da smo lahko opa
zovali okolico. Skoro vsi smo se 
prvič peljali v ta del naše ožje  do
movine.

V Dravogradu, k jer se rek a  Me
ža izliva v Dravo, se začne Meži
ška dolina. Počasi p rehajam o v 
svet svojevrstnih oblik. S rednji 
del doline od Raven preko Prevalj 
do Mežice je  položen in  pretežno 
industrijsk i, saj nam o tem  priča 
velika železarna v Ravnah in  zna
ni mežiški rudniki svinca. Od tu  
se dolina obrne malo p ro ti jugu. 
se naglo zoži in ponekod tvori 
p ravi kanjon, ki nas spom inja na 
našo Sotesko. Ta del je  bil do 
dobe modernega rudarstva nenase-

K O R O S K E M
ljen. Po ogromnih belih kupih od
padnega m ateriala in  po popolno
ma golih in  belih dolom itnih ste
nah spoznamo, da smo v rudar
skem in topilniškem  središču Žer
jav. Strupeni plini uničijo tu naj
manjšo zeleno bilko in se nam zdi 
kot da smo v ogromnem kamnolo

mu. Pot po kan jonu  se nadaljuje 
mimo razvalin nekdanjih  Thurno- 
vih fužin, skozi rudarsko naselje 
in že smo v Črni.

Črna na Koroškem (575 m) je trg 
z okoli tisoč osem sto prebivalci 
in leži v ozki dolini ob sotočju 
Meže in Javorškega potoka. Hiše 
so na gosto posejane ob cesti, ta
koj za njim i pa se  bregovi strmo 
dvigajo v prelep venec gora, ki 
obdaja vso dolino, s  Peco, Raduho 
in Smrekovcem n a  čelu.

Črna je  danes gospodarsko sre
dišče zgornje M ežiške doline. 
Glavni gospodarski panogi sta ru 
darstvo in  gozdarstvo. Za km etij
stvo pa ni p rim ern ih  tal, več je 
senožeti in  pašnikov. Velik vpliv 
pa ima tu  industrija , saj nam naj
različnejše nove stavbe, ki jih vi
dimo vsepovsod pričajo  o naglem 
in vsestranskem  razvoju  tega dela 
Koroške.

Se preden se je  avtobus ustavil, 
smo ugotovili, da domačini niso 
začetniki v organizaciji podobnih 
prireditev. Povsod so viseli trans
parenti z dobrodošlicami, z vseh 
hiš so visele zastave. — Povsod 
napisi, da sploh n i bilo treba 
spraševati, k je  je  prehrana, kje 
prenočišča in k je  . so tekm ovalne 
proge.

Letošnje prvenstvo je  bilo v 
okviru koroškega smučarskega 
tedna, ki ga K orošci prire ja jo  že 
desetič po vojni in  so si zato na
brali veliko izkušenj. Letošnji te
den, ki bo tra ja l od 31, januarja 
do 8. februarja im a kot vedno na
men pritegniti čim širši krog smu
čarjev v ta  del S lovenije, kjer bi 
preizkusili svoje sposobnosti. Se
veda skrbijo v Č rni tud i za zim
sko športne objekte, saj bo na več
ji 70 m etrski skakalnici letos ce

lo državno prvenstvo. Strmi bre
govi jim  omogočajo izpeljavo n a j
različnejših prog za alpske disci
pline. Le tekači v  Črni ne najde
jo najbolj idealn ih  prog.

Mogoče je  bilo vrem e nam Bo
hinjcem še najbolj naklonjeno, saj 
smo se nem alo načudili, ko smo v 
Črni našli kom aj za ped snega; 
toda vrem e je  vrem e in kaj ho
češ.

Našo ekipo, ki je  bila med naj
številnejšim i, so namestili deloma 
po p rivatn ih  sobah, deloma na le
žiščih v enem  izmed razredov 
osnovne šole. H ranili pa smo se v 
bližnji gostilni.

Četrtek, to  je  dan, ko smo 
prispeli, smo izkoristili v glavnem 
za počitek od dolge poti.

V petek ob deveti uri dopoldne 
je bila svečana otvoritev z malo 
parado, pozdravnim i govori in  dvi
ganjem zastav  ob sodelovanju me
žiške godbe na pihala. Po otvo
ritvi je  bilo žrebanje startn ih  šte
vilk za vse discipline.

Popoldne ob 14.30 uri pa se je 
začelo tekm ovanje. Prvi smo šli na 
start vozači alpske discipline — 
veleslaloma. Proga je bila večji 
del položna, tako da je  bilo veliko 
odvisno od tega, kdo bo bolje m a
zal. P ri žreban ju  startnih številk 
je naša petčlanska ekipa im ela več 
ali manj smolo. Toda saj tudi ni
smo pričakovali velikega uspeha 
v konkurenci, kakršna je bila. Bili 
pa smo skoraj presenečeni, ko smo 
na koncu p rista li na tretjem  me
stu za ekipo lovcev (Stefe, Mulej) 
in DIT K ran j. S tartalo  je 55 tek
movalcev.

Ženske, k i so tekmovale v vele
slalomu na  nekoliko lažji progi, 
so starta le  že precej pozno popol
dne. Naši dve predstavnici sta se 
dobro odrezali. Prvo mesto med 
posam eznicam i in  ekipno nas je 
pošteno presenetilo , saj so bile do
mačinke velike favoritinje.

Prvi dan  tekm ovanja je bil s 
tem končan. Zvečer smo si ogle
dali tudi veseli večer, k jer so nam 
domačini zapeli in  zaigrali nekaj 
popevk in  domačih viž.

Drugi dan, to  je  v soboto, so šli 
v boj tekači. Med sedem indvajse
timi tekači, kolikor jih  je  startalo, 
je  za našo petčlansko ekipo vodja 
ekipe, tov. Robič izvlekel kar do
bre sta rtn e  številke. Tekmovanje 
se je začelo ob 10. uri. Spet se je 
pokazala dobra organizacija doma
činov. Vse je  šlo v najlepšem re
du. V te j disciplini smo branili 
lansko osvojeni pokal in smo ve
ljali več ali m anj za favorite. 
Osvojitev prv ih  treh  mest in  plas
m a ostalih do desetega, je  to po
trdil. Seveda smo obdržali tudi po
kal ekipnega zmagovalca.

Istočasno so startale tudi žen
ske. Od sedm ih tekmovalk, koli
kor jih  je  starta lo  v tej disciplini, 
pa so naše tr i predstavnice še naj
bolj prem očno osvojile prvo mesto 
ekipno in  p rv i dve mesti mèd po
sameznicami.

T ekm ovanja in  vsi napori so bili 
zdaj za nam i. Ob 15. uri popoldne 
je bila slavnostna razglasitev re
zultatov, podelitev častnih . nagrad 
in zaključek tekm ovanja.

Po m ajhn i zdravici so bili raz
deljeni pokali in plakete. Toda pri 
nas je  km alu  nastal problem, kam 
s tolikim i nagradam i. Saj je  bilan
ca treh  pokalov za prva mesta 
ekipno, tre h  pokalov za prva me
sta posam eznikov in devet plaket 
od drugega do petega mesta, več 
kot si je  m ogel kdo misliti. Za pre
voz vsega tega smo si pa morali 
nabaviti poseben zaboj, ker so bi
le naše to rbe  precej prem ajhne. Z 
dobrim plasm ajem  smo si Bohinj
ci pridobili veliko zaupanja in  je 
bilo enoglasno sklenjeno, da bo
III. republiško prvenstvo prihod
nje leto v Bohinju.

Popoldne ob petih  smo odpoto
vali s posebnim  avtobusom direkt
no do L jub ljane . Vožnja se je  s 
tem prečej skrajšala in tako smo 
utru jeni, a  veseli prispeli v nede
ljo z ju tra j domov.

Ažman Stanko
Za dober uspeh naših tekmovalce^ zaslužena priznanja

Foto: Janko  Rozman, Bohinj

Foto: Janko  Rozman, Bohinj

'ljud i lanJtaikl špćrl ,je razu it

Naši delavci - športniki
L etos je  našim športnikom belih  

po ljan  zim a zelo naklonjena. V 
p retek lih  tednih so bila na po
bočjih  okrog našega obrata razn a  
tekm ovanja, tako v sankanju, ko t 
tud i v tekih in alpskih disciplinah. 
V vseh teh disciplinah pa so se 
delavci in  delavke obrata »Tomaž 
Godec« zelo dobro uveljavili. Tež
ko je  postaviti neko disciplino na 
prvo mesto. Vsekakor pa je  n a j
bolj množično zastopano sanka
nje. V vrsti sankačev so med n a j
boljšim i Pintar, Sorli, Mencinger, 
Pivk, p ri ženskah pa Rozmanova 
in  T alarjeva. Sankači že od u sta 
novitve kluba strem ijo za tem, da 
bi si izgradili novo progo, ka tera  
bi odgovarjala mednarodnim pred 
pisom. N ekdanja proga, poznana 
tud i izven naših  meja, »Belvede
re«, je  zapuščena, za preureditev 
pa bi bila potrebna precejšna m a
te ria ln a  sredstva, kar pa bi klub 
težko mogel finansirati. Lotili so 
se zelo zahtevne naloge, toda s ta 
ko vztrajnostjo  in elanom, k ak rš
nega im ajo sedaj, bodo vsekakor 
uspeli.

V mesecu januarju  so se v rš ila  
že tr i tekm ovanja v sankanju. In 
res, ves trud  na 'treningih je  bil 
lepo poplačan. Na mednarodnih 
tekm ah za pokal »Bohinja« so se 
prav  naši delavci in delavke lepo 
uveljavili, uspešno so zastopali 
obrat, kot tudi matičen klub. V 
močni konkurenci so dosegli n a 
slednja  mesta:

P in ta r 4. mesto, Pivk 6. mesto, 
M encm ger 8. mesto, Sorli 11. m e
sto. Med ženskami pa ra  bila Roz
m anova druga, Talarjeva pa četrta.

Poleg sankačev pa so lepo in  
uspešno zaoeliali po smučinah tu d i 
sm učarji tekači in alpski vozači. 
Med nam i imamo mladega re p re 
zen tan ta  Mencinger Antona. L e-ta  
se je  dobro uveljavil na le tošn jih  
tekm ah. Njegovi uspehi so ga p ri
vedli med najboljše m ladince v 
državi. N jem u pa se je prid ružil 
tud i Gregorič, ki se je  pred k ra t
kim  vrnil iz JLA. Od teh  dveh čla
nov našega kolektiva lahko p riča- 
kuiem o še mnogo več.

M ed alpskim i vozači pa so vse
kakor pred  ostalimi Arh Jože in

b ra ta  Trojar, kar so dokazali na 
gorenjskem  prvenstvu p red  ne
davnim. Kot tudi v večjem  m eri
lu, tako tudi med nami n i zasto
panih žensk, saj je  le Rozman 
A nica naša predstavnica v  tekih 
in  alpskih disciplinah. V sekakor 
bi bilo potrebno zain teresirati žen
sko mladino. bi stonila po za

d a n i fantovski poti. Dovolj im a
mo zaposlene mladine, zato  je 
sk ra jn i čas da pritegnem o k  tako 
lepem u športu tudi dekleta.

K ako pa so se naši p redstavni
ki uveljavili na nedavnem  slo
venskem  prvenstvu lesnoindustrij
cev v Orni na Koroškem, p a  beri
te na drugem mestu. -ič

Naši pionirji pišejo

{JŽLima
Zima huda je  prišla 
in natresla nam snega.
Vse okrog se kar leskeče, 
nam pa srček igra od sreče.

Tam na klancu je  lepo, 
tam vsak dan je  res živo, 
sankati se je lepo, 
če ti je  toplo.

Če pa mraz pod suknjo  leze, 
da te kar v ušesa reže, 
stisni hitro se za peč, 
saj tudi peč je  dobra reč.

Snežani mož
Mož sneženi tam stoji 
in palico v rokah drži 
iz korenja ima' nos, 
a v noge je  pa bos.

Ko bo sonce posijalo, 
njem u toplo bo postalo, 
začel bo jokati hudo — 
od njega ostala le luža bo.

Repe Milena 
učenka 5. razreda 

Gorje



Ekskurzija DIT triglavske sekcije
Ekskurzijo je  organiziral odbor 

društva v m esecu decem bru lan
skega leta. Iz našega podjetja so 
se ekskurzije udeležili: inženir
lesne stroke, š t ir je  tehn ik i lesne 
stroke, gozdarstki tehni in  2 indu
strijska  obratovodja. Namen eks
kurzije je  bil ogled nekaterih  obra
tov in  k ra jev  v Sloveniji in Hr- 
vatski. E kskurzije se  je  udeležilo 
30 članov. Dobili sm o »Kompasov« 
avtobus in  njihovega vodiča. Po
leg članov sekcije  iz L IP  Bled so 
se ekskurzije udeležili še člani 
Gozdnega gospodarstva Bled — ob
činski gozdarji, člani iz Lesno in 
dustrijskega pod je tja  »Jelka« in 
Tovarne športnega orodja »Elan«.

Odpeljali sm o se  v  petek popol
dan. Prvi dan sm o obiskali To
varno vezanih plošč v Straži pri 
Novem mestu. Tovarna, zgrajena 
v zelo k ratkem  času, je  moderno 
oprem ljena in  je  še v  razvoju.

Po ogledu tovarne sm o se odpe
ljali proti Zagrebu, k je r  smo osta
li preko noči. D rugi dan smo se 
odpeljali p ro ti K arlovcu in  tam 
obiskali Tovarno tračn ih  in  krož
nih žag »Kordon«. Tovarna je sta
ra, vsaj tis ti del, k je r  izdelujejo 
jarmeniške, 'krožne in  druge trač
ne žage. P roizvodnja je  prim itiv
na, stro ji so s ta ri in  prostori ne
primerni.

Iz Karlovca sm o se  odpeljali 
proti Reki in  si ogledali velike 
plovne objekte — noč smo prespa

li v  Sušaku, z ju tra j pa smo se  od
peljali p ro ti Puli. V Puli smo si 
ogledali am fitea ter in mesto.

V ožnja ob obali — ob lepem sonč
nem vrem enu  — nato še večerja v 
Portorožu in  drugi dan odhod pro
ti Cerknici, k je r  smo ogledali To
varno »Brest«, predvsem novi del 
obrata. L epa delovna dvorana in  
desti zanim ivega, zlasti za lesno
industrijske  delavce. Iz Cerknice 
smo se odpeljali preko L jubljane, 
k je r sm o im eli še k ra tek  posta
nek.

E kskurzija  je  bila zelo dobro or
ganizirana. Za hrano in stanova
n je  je  poskrbel naš vodič. Tudi di
sciplina udeležencev je  bila zelo 
dobra. -and-

Kakšen naj bo 
vodja ?

Profesor dr. P eter F. D rucker 
nam  ta k o  odgovarja:

To, k a r  m odernega vodjo po
sebno odlikuje, je  iniciativa, ak tiv 
ni duh  in  ustvarjalnost. M oderni 
vodja ne sm e dovoliti, da se p red  
njim  po jav ijo  dogodki tako nerod
no, .da jih  m ora on sam s  svojim i 
ljudm i obiti. On mora ustvariti p ri
like, n e  p a  da mu prilike nareku
jejo  de jan ja . Vodja m ora pred
vsem u stv a riti tržišče. - jt

Sposobnost vodenja
Ljudje, navdušeni za  delo, da
je jo  tudi ipri slabših možnostih
boljše rezu lta te  od tistih , ki de
la jo  brez volje

Resnica je, d a  im ajo ljudje, ki 
so navdušeni za  neko delo, tudi 
pri slabših m ožnostih boljše rezul
tate od tistih , ’k i opravljajo  delo 
brez volje, pa  tudi, če im ajo naj
boljše možnosti. Ta razlika se 
močneje opazi, če gre za skupino 
ljudi. Ko doseže neko podjetje naj
boljšo kom binacijo delovnih mest 
in ljudi, ki so re s  navdušeni za 
določeno delo, tedaj je  docela re
šen problem delovne učinkovito
sti.

To moremo prim erja ti s stanjem 
v vojni: vojaški strokovnjaki so 
opazili, da je  razlika med odlični
mi in povprečnim i četami — ker 
so ene in  druge dobile enako izo
brazbo — po navadi to, kar im e
nujem o moralo.

K adar bodo ljud je  ponosni na 
svojo nalogo in  skupino, kateri 
pripadajo, bodo tud i boljši delav
ci.

Kaj m oram o storiti, da se  taka 
skupinska m orala  razv ije  v pod
jetju?

Predvsem  si je  treba prizadeva
ti, da  na delovna m esta pridejo 
ljudje, k a te rih  ta len ti in značaji 
najbolje ustrezajo  dolžnostim in 
nalogam, ki se  tu  pojavljajo. Da
nes je v  tem  pogledu položaj še 
slabši, k e r  se mnogi ljud je  na svo
jih  delovnih m estih  počutijo »ka
kor ribe na suhem«. Rezultat ta 
kega stan ja  je  nepotrebno zmanj
ševanje delovne zmožnosti.

Delo ne sm e b iti preveč poeno
stavljeno, da  ne bi postalo mono
tono in u tru jajoče. Vendar tudi 
specializacija lahko zm anjšuje za
nim anje za delo in  tudi moralo 
delavca, čeprav napreduje učinko
vitost dela.

Človek bi m oral biti do neke 
m ere ponosen na to, kar dela, ker 
im a delo, za katerega delavec me
ni, da ni pom em bno in  koristno,

za posledico, da je  delavec z n jim  
nezadovoljen, pri čemer se tudi 
zm anjšu je  njegova delovna zmog
ljivost.

N ajboljši rezultati se dosežejo 
tedaj, 'kadar te rja  organizacija 
dela, d a  uporablja delavec lastne  
sposobnosti in  da dela po svojih 
m islih. V m nogih podjetjih na ža
lost pogosto ovirajo iniciativo po
sam eznika. Kolikor se da, je  tr e 
ba delovno m esto tako p lanirati, 
d a  dobim o od posameznika m aksi
m um  njegovih zmožnosti. Pogosto 
opažajo posameznikove zmožnosti 
sam o v  izjem nih prim erih, čeprav 
so dejansko večje, kakor to  po 
navadi mislimo. To pomeni, da je 
potrebno nekakšno »izzivanje«, če
prav bi se  m u morali izogibati.

Izvleček iz »The A rt in 
Scientific M anagem ent«, 
»Advanced M anagem ent« 
USA, 5/57

N ehaj me že vleči ven, 
sa j nisem  padel v luknjo, 
am pak čistim kanalizacijo.

L IP O V I R IB IC I

Po da ljši in  proti koncu že p re
cej vroči debati o športn ih  rib i
čih je  F rancelj vprašal Ivana: No, 
kakšn ih  ifb  oa nvdiš. da naši ri- 
"‘či na jveč  pojedo?« Ivan pa  mu 

h itro  zabrusi: »K onzerviranih.«

»TRIGLAVSKI LES«, g lasilo  delavnega kolektiva 
L IP  Bled — Izdaja: L IP  B led — Odgovorni: glavni 
u redn ik  Franc Menc:n g e r — Uredniški odbor: V era 
Svetina, Andrej T rojar, ing. Alojz Vovnik, Š tefan  
PaUigeršič, Janez U rankar. S tanko Ažman, Vukašin 
K ilibarda, Ferdo Tolar, H elena Rotman in  Janez 
S tare  — Tehnični urednik : F ranc B ajt — Tel. 954-15 

Tisk: ČP »G orenjski tisk« v K ranju

ZA RAZVEDRI LO
Ko so pri nas zbirali ljudi za 

srednjo Tehniško solo na Bledu, je 
naš šofer potožil: • Vsi gredo lahko 
naprej, le jaz ne morem.* Pa mu 
reče Lojze: »Saj greš vedno naprej, 
kaj pa še hočeš?*

Nekaj pripomb pri izbiri naslova 
našega lista:

Med drugimi je bil predlog Lipa 
ali Lipovec, ker pa smo hoteli dati 
listu naslov, da bo že z naslovom 
povedana dejavnost našega podje
tja, je nekdo pripomnil, naj bi se 
naslov glasil: Lipa, Lipovec, Lipov 
list, Lipova veja, Lipova grča, Li
pov štor.

Ker stoji uprava našega podjetja 
v kraju, ki se imenuje Boben, je 
b ilo tudi predlagano, da bi se list 
imenoval »Glas bobna*.

V bojazni, da ne bo sodelavcev 
za naslednjo številko, naj bi se list 
imenoval »Izhajal je eno samo je
sen*.

V časih »taksiranja*
Jože, ki mu je bila .glava skoraj 

gola, se je skrbno česal.
Pri sosedni mizi reče Janez svo

jemu sosedu: »Ali vidiš Jožeta, zo
pet dela ,taksacijo'l*

OČE: Ker si tako prebrisan, Ton
ček, pa mi povej, zakaj ima žepna 
ura zgoraj steklen pokrovec?

TONČEK: Zato, da kazalci ne 
raztrgajo žepa.

»SVEŽA« TELETINA
Gost v  restavraciji n ek a j časa 

sum ljivo ogleduje in voha  telečjo 
pečenko, s katero so  m u postre
gli, nato pa vpraša na tak a rja : »Ko
liko časa ste že im eli to  meso v 
hladilniku?« N atakar pa  m u za
upno prišepeta na uho: »O prosti
te, tega bi vam pa ne mogel po
vedati, ker sem šele teden  dni tu  
v  službi.«

Kaj se je pripetilo našima zastop
nikoma, ki sta zastopala naše pod
jetje na Gradbeniškem sejmu v Beo
gradu.

Eden od njiju išče slovenski ča
sopis: Molim, gospodine, imate koje 
slovenačke novine?

Dobil je takle odgovor: E, molim 
izvinite, baš sada nemam ništa, a 
u jedanajst sati dolaizi »Die Welt*.

-and-

REBUS

M A G IČ N I L IK

Besede v e lja jo  navpično in  vo
doravno:

1. soglasnik, 2. stena, pregrada, 
3. spet, 4. lesno  industrijski obrat 
v Sloveniji, 5. grška črka, 6. tu je  
žensko ime, 7. soglasnik.

PO SETN IC A

G. BREZA

Ob prav iln i rešitvi t i  posetnica 
pove, od  kod je  ta  mož doma.

B ESED N A  UGANKA
Iz pet č rk  se  setoji beseda 
in  im a  to  posebnost, da se ti nič 

ne sprem eni, 
če odspredaj bereš jo 
ali če odzadaj črke ji prem otriš 
reč lesena  je, na km etih jo  rabiš 
in  ko p ri delu kmet jo  rabi spet, 
glasno p o je  te r odmeva v svet, 
naznanjajoč, da je  prišel 
na deželo čas vesel, 
ko se  z m ize prek potreb 
spet sm ejal bo beli hleb.
Reč je  tud i v  mestih znana, 
toda tu  im enovana 
ja le  tak ra t, kadar kdo 
zm erja  a li psu je  z njo.

Un

REŠITEV UGANK
IZ PRVE ŠTEVILKE
1. R ešitev številčne izpolnjevan- 

ke:
a. želod, b. jetra, c. krilo, d. do- 

liv, e. zvest, f. opori, g. prije, h. 
desni, i. stenj, j. munja.

Z elja  našega lista: LESNO IN 
DUSTRIJSKO PODJETJE VAM 
ZELI PRIJETNO RAZVEDRILO.

2. R ešitev zlogovnice:
1. d ra jna , 2. oglišče, 3. kronist, 

4. Loren, 5. eliminiran, 6. rokav,
7. la jn a r, 8. Ilija, 9. pajki, 10. A l
cazar, 11. cvrček, 12. vrček, 13. e la
borat, 14. torek, 15. Emil.

DOKLER LIPA CVETE, J I  NE 
M ANJKA ČEBEL.

3. R ešitev vretena:
1. e, 2. re, 3. res, 4. resa, 5. R e

ška, 6. sm reka, 7. sekam, 8. kaše,
9. kes, 10. se, 11. s.

4. R ešitev rebusa:
ZABOJARNA

Naj nobeden ne zam eri, 
čeprav bom jaz m ed vam ’, 
ker sem le preprost bodičar, 
zmerom bom na zadn’ s tran ’.

malo peljem . Radi bi bil stopil v 
zabojarno, pa je  bilo preveč lepih 
deklic pred  vrati.

Pa drugič kaj več!
Vas pozdravlja Vaš Toncl

VII.
Se v zabojarno tud’ bi stopil, 
roko vsem  bi tud’ podal, 
vsem  dobrote bi tud’ voščil, 
da k ište  spravi’ bi v denar.

II.
Vse slabosti bom prenašal 
in  jih  v svojo torbo djal, 
skrom no vse napisal 
in  v  naš »cajtng« djal.

III.
Vse obrate bom omedel, 
in  tud’ na Bled se bom- podal, 
direkcijo bom prebelil, 
na G orjan’, Rečic’ 
bom tud’ kaj v torbo djal.

IV.
Zato s korajžo in  tu d ’ zares, 
da dopolnjen bo T rig lavsk’ les, 
novic bo še obilo 
nam  vsem v razvedrilo.

Zadnjič, ko je  bilo precej mrzlo, 
sem vstopil v  portirnico, da se 
malo pogrejem. Im eli so bolj mrz
lo peč, zato sem jo ra jš i stopil v 
žago. Tukaj sem  im el na prvi 
pogled dosti dela. N ajp rej sem 
ToncTnu in Cufru poštim al klobu
ke in jim a zaznam oval, ka teri del 
klobuka se nosi spredaj. Želel sem 
im eti z njim a debato, pa sta se 
mi le sm ejala in  m i pripovedova
la, da verujeta le v  svetega Hrab- 
roslava. Na prvi pogled sem mi
slil, da sta to dva Pavlihova dvojč
ka, ker sta oba enaka. Obenem 
sem pa tudi dal L avriču  eno ta 
bleto proti nervozi in  m u podaril 
igro Človek ne jezi se. N ato sem 
stopil na prem ični tir , da se

VO ŠČILO VSEM  OBRATOM

I.
Vseeno bi V am  voščil, 
čeprav je  že po novem let, 
da bi srečno ga prebili 
prej ko bi š'li na  drug planet,

II.
Koj v portirn ici b i voščil 
srečo vso po novem let, 
da bi sonce jih  ogrelo 
ne bi bilo treba  k u rit’ peč.

III.
Dosti hlodov, naj bi bilo 
ne tako, ko t decembrov čas, 
da bi za delom  se lovili, 
ker je  bil zanič dovoz.

IV.
V žagi je  pa glavno, 
ker tu  se žaga ves produkt, 
ker gre za desko ravno 
in kratic n a j bo cel kup.

V.
Tud’ stro jn ica je  zala 
voščil tuka j bi jim  tud’, 
ker toplota zdaj je  draga: 
in debate velik  kup.

VI.
Tud’ sredice bi omenil 
bi zadovoljstvo jim  đar’val, 
ker ves drobiž se tukaj žaga 
in sp rav lja  v  denar.

VIII.
N a placu naj bo živo, 
naj gre vse takoj v promet, 
naj odprem e bo obilo, 
da denarn i dober bo dotok.

IX.
K ar se tiče pa remonta, 
saj tukaj jih  je  le  en par, 
vsakem u bi posebej voščil, 
vsem  skupaj pa koledarček dal.

X.
T u d ’ šlosarijo bi omenil 
in  korajžo bi jim  dal, 
z raven  tišlarije  pritegnil 
in  načrt za pusta dal.

XI.
Se v pisarno bi jo stopil, 
voščil vsem  bi dober dan,
L jub i pa bi še naročil, 
d a  v  kuvert ne bo prem al.

X II.
Vsem bi voščil vse najbolje, 
da  slabosti ne bi b’Io, 
da  vsak bi bil se zadovoljen, 
čeprav je  danes vse drago.

X III.
Zato s korajžo le naprej, 
na pot življenja se podaj, 
jaz  pa vsem  vam dobro voščim 
oglasim  se še kdaj.

Toncl


